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Konferencja Jan Pawe³ II – Odnowiciel Mowy Polskiej. Próbowanie 300-metrowej kremówki papieskiej

Rektor UAM otrzymuje Dyplom za trzecie miejsce dla UAM 
w rankingu Perspektyw, (redakcja Rzeczpospolitej, Warszawa)

Nowinacje Doktorskie na Wydziale Chemii.
Nominowana Dr Justyna Werner
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Wydarzy³o siê:

• Uroczystoœæ wrêczenia Medalu za Zas³ugi
dla UAM prof. dr. hab. Rolfowi Fieguthowi,
wybitnemu slawiœcie z Uniwersytetu we Fry-
burgu (Szwajcaria) odby³a siê 27 kwietnia w
Gabinecie JM Rektora UAM. 

• Uroczystoœci obchodów Jubileuszu 90-lecia
Uniwersytetu im. Adama Mickiewicza w Po-
znaniu odby³y siê w dniach od 5 do 10 maja.
Informacje dotycz¹ce wydarzeñ dostêpne s¹
na specjalnej stronie jubileuszowej:
http://www.jubileusz.amu.edu.pl. 

• Spotkanie poœwiêcone inauguracji projek-
tu badawczego pt. „Funkcjonowanie i kie-
runki rozwoju Aglomeracji Poznañskiej”
odby³o siê 11 maja w Auli Lubrañskiego,
Collegium Minus UAM. Jego celem by³o
przedstawienie za³o¿eñ projektu badawcze-
go, finansowanego przez jednostki samo-
rz¹dowe, tworz¹ce Radê Aglomeracji Po-
znañskiej i realizowanego przez Konsor-
cjum, zawi¹zane przez cztery wy¿sze uczel-
nie miasta Poznania: Uniwersytet im. Ada-
ma Mickiewicza, Politechnikê Poznañsk¹,
Uniwersytet Ekonomiczny i Uniwersytet
Przyrodniczy. Projekt koordynuje Centrum
Badañ Metropolitalnych UAM. 

• W dniu 14 maja w Gabinecie JM Rektora
UAM odby³a siê uroczystoœæ uhonorowania
prof. Silvio Panciery z Uniwersytetu La Sa-
pienza (Rzym) Medalem za Zas³ugi dla UAM.
Wyró¿nienie jest wyrazem uznania za wielo-
letni¹ wspó³pracê profesora z Uniwersyte-
tem. Profesor Silvio Panciera to œwiatowej
s³awy historyk, specjalizuj¹cy siê w historii

staro¿ytnego Rzymu. Jest autorem licznych
publikacji, w tym kilkunastu ksi¹¿ek, cz³on-
kiem wielu towarzystw naukowych o miêdzy-
narodowej randze. Od 1992 roku prof. Pan-
ciera czynnie wspó³pracuje z UAM. 

• Uroczystoœæ wrêczenia dyplomu doktora
honoris causa Uniwersytetu im. Adama Mic-
kiewicza prof. Gerdowi Albertiemu, œwiatowej
s³awy histologowi-akarologowi, autorowi wy-
bitnych prac naukowych z zakresu histologii
stawonogów, cz³onkowi wielu presti¿owych
towarzystw naukowych odby³a siê 20 maja w
Auli Lubrañskiego. 

• Konferencja „Antropologia polityki i polity-
ka w antropologii” odby³a siê w Matematycz-
nym Oœrodku Konferencyjnym Instytutu Ma-
tematycznego PAN w Bêdlewie ko³o Poznania
w dniach od 18 do 20 maja. Organizatorem
by³ Komitet Nauk Etnologicznych PAN przy
wspó³pracy Instytutu Etnologii i Antropologii
Kulturowej UAM oraz Zak³adu Etnologii Insty-
tutu Archeologii i Etnologii PAN. 

• W zwi¹zku z Jubileuszem 25-lecia dzia³al-
noœci Wydzia³u Biologii UAM w dniach od 21
do 23 maja w Collegium Biologicum odby³a
siê I Konferencja Naukowo-Dydaktyczna Wy-
dzia³u Biologii UAM - „Wyzwania wspó³cze-
snej biologii, biotechnologii i ochrony œrodo-
wiska”. Celem konferencji by³o przedstawie-
nie dorobku naukowego i dydaktycznego Wy-
dzia³u Biologii, pog³êbienie naukowo-dydak-
tycznej wspó³pracy osób i jednostek organi-
zacyjnych wydzia³u oraz podjêcie dyskusji
nad kierunkami badawczymi, odpowiadaj¹cy-
mi na wspó³czesne wyzwania nauk biologicz-
nych. 

• Seminarium poœwiêcone twórczoœci Inge-
borg Bachmann pt. „Konstelacje Ingeborg
Bachmann” odby³o siê 27 maja w Sali Posie-
dzeñ PTPN (ul. Miel¿yñskiego 27/29). Orga-
nizatorem by³ Instytut Filologii Polskiej i Insty-
tut Filologii Germañskiej UAM. 

• „Majówka z Austri¹” mia³a miejsce w dniach
od 20 maja do 3 czerwca. W ramach impre-
zy 12 maja o godz. 18.00 w Auli Lubrañskie-
go odby³o siê spotkanie z Martinem Pollac-
kiem, t³umaczem, eseist¹, publicyst¹, do ro-
ku 1998 korespondentem tygodnika „Spie-
gel” w Warszawie. Spotkanie prowadzi³ po-
znañski germanista i znawca literatury au-
striackiej prof. Stefan H. Kaszyñski. Nato-
miast 19 maja o godz. 19.00 w Oœrodku Te-
atralnym Maski (Al. Niepodleg³oœci 26) odby³
siê spektakl teatralny „Die Hochzeit” autor:
Alexander Höllwerth, re¿yseria: Markus Deutsch,
wykonanie: studenci germanistyki UAM. 
26 maja o godz. 18.00 w Austriackim Oœrod-
ku Kultury wyk³ad z cyklu Wspó³czesna 
Architektura Austriacka pt. „Czerwony 
Wiedeñ” wyg³osi³a mgr Agnieszka Gryska 
z Instytutu Historii Sztuki UAM. 

• 27 maja mo¿na te¿ by³o uczestniczyæ w pa-
nelu poetyckim „Konstelacje Ingeborg Bach-
mann” z udzia³em: Anny Piwkowskiej, S³awy
Lisieckiej i Ryszarda Krynickiego, natomiast
3 czerwca w Galerii Sztuki Wspó³czesnej
„Profil” CK Zamek odby³ siê wernisa¿ wysta-
wy „Archipelag” dwojga niezale¿nych arty-
stów - Anny Marii Kram i Maxa M. Seibalda z
Karyntii. Organizatorem wydarzeñ by³o Au-
striackie Forum Kultury w Warszawie oraz Au-
striacki Oœrodek Kultury Uniwersytetu im.
Adama Mickiewicza w Poznaniu.
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• XVIII Miêdzynarodowa Ekologiczna Szko³a
Letnia Warsztaty Zielenicowe prof. Františka
Hindáka odbêdzie siê w dniach od 29 czerw-
ca do 3 lipca. Celem programu Miêdzynaro-
dowej Ekologicznej Szko³y Letniej jest zapo-
znanie siê z nowymi w nomenklaturze takso-
nomicznej zielenic gatunkami, ich siedliska-
mi i formami ekologicznymi. Profesor Hindák
przedstawi ró¿norodnoœæ najnowszych syste-

mów taksonomicznych zielenic, wskazuj¹c
ich zalety i wady, opieraj¹c swój materia³ na
systemie prof. Starmacha. Celem tego pro-
gramu jest wykazanie, ¿e takson jest feno-
menem zjawisk nieprawdopodobnego ró¿ni-
cowania siê budowy i metabolizmu komórki
oraz form ekologicznych o nieograniczonej
plastycznie wra¿liwoœci na zmiany czynników
siedliskowych. 

• Miêdzynarodowa konferencja poœwiêcona
juryslingwistyce, translatoryce i jêzykoznaw-
stwu komputerowemu odbêdzie siê w dniach
od 2 do 4 lipca. Organizatorem jest Instytut
Jêzykoznawstwa Uniwersytetu im. Adama
Mickiewicza. 
Wiêcej informacji na stronie: 
www.lingualegis.amu.edu.pl. 
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Ju¿ wkrótce

Goœæmi UAM byli:

FO
T.

 M
A

CI
EJ

 M
ÊC

ZY
Ñ

SK
I

Premier RP Donald Tusk

Marsza³ek Sejmu Bronis³aw Komorowski
Minister Nauki i Szkolnictwa Wy¿szego 
prof. Barbara Kudrycka 



Dnia 9 maja br. przyjecha³a do Poznania grupa 25 studentów nie-
mieckich z Uniwersytetu w Marburgu w ramach projektu wymiany
studenckiej z Instytutem Lingwistyki Stosowanej (ILS). Koordyna-
torem projektu ze strony polskiej by³a dr S. Adamczak-Krysztofo-
wicz we wspó³pracy z dr P. Rybszlegerem, mgr J. Kic-Drgas, mgr M.
Januchowsk¹, mgr C. Bar³óg, dr A. B³a¿ek, mgr G. Gor¹c¹ oraz prof.
C. Badstübner-Kizik. Ze strony 29 studentów polskich ca³oœci¹ kie-
rowa³a M. Jaœlarz.

Pierwszego dnia grupa niemiecka uda³a siê na pierwszy krótki spa-
cer po naszym mieœcie. Kolejny dzieñ (10 maja) sta³ dla naszych za-
chodnich s¹siadów pod znakiem zwiedzania Poznania. Ciekawym
punktem by³a gra miejska (tzw. City Game), w ramach której grupy pol-
sko-niemieckie poznawa³y kolejne zak¹tki miasta rozwi¹zuj¹c przy
tym zadania. 11 maja niemieccy studenci wziêli udzia³ w dwóch tre-
ningach interkulturowych (m.in. przygotowanie do pracy w grupie oraz
przygotowywanie tzw. podcastów). Kolejnego dnia pracê rozpoczê³y
tandemy, zajmuj¹ce siê konkretnymi zakresami tematycznymi, m.in.
muzyk¹, histori¹, systemem edukacji w Niemczech i Polsce, itd. Na-
stêpnie odby³o siê oficjalne powitanie przez dyrektora instytutu prof.
W. Pfeiffera. Tego samego dnia w ILS odby³ siê tzw. „Wieczór polski”.
Polscy studenci przygotowali prezentacjê multimedialn¹ nt. kultury i
obyczajów polskich, a tak¿e quiz wzorowany na teleturnieju „Milione-
rzy”. Niemieccy goœcie mogli tak¿e skosztowaæ tradycyjnych polskich
potraw oraz naszych rodzimych wypieków. 

W œrodê 13 maja odby³a siê lekcja jêzyka polskiego dla studentów
z Niemiec, podczas której uczestnicy wymiany, poza podstawowymi
zwrotami, nauczyli siê jednej ze znanych ludowych piosenek. Nastêp-
nie wszyscy uczestnicy projektu zostali zaproszeni do wys³uchania
dwóch wyk³adów. Pierwszy wyg³oszony przez prof. C. Badstübner-Kizik
dotyczy³ œladów niemieckich w polskim filmie, drugi (autorstwa dr P.
Rybszlegera) wp³ywów jêzyka niemieckiego na gwarê poznañsk¹. 

Czwartkowe przedpo³udnie (14 maja) sta³o dla niemieckich studen-
tów pod znakiem hospitacji zajêæ. Nastêpnie do pracy powróci³y ma-
³e grupy tematyczne. Wieczorem wszyscy studenci i opiekunowie zo-
stali zaproszeni na wspólne ognisko, które odby³o siê nad Jeziorem
Strzeszyñskim.

Anna B³a¿ejewska

W dniach od 12 do 14 maja w siedzibie In-
stytutu Wzornictwa Przemys³owego w War-
szawie odby³ siê krajowy fina³ konkursu Ima-
gine Cup 2009 w kategorii projektowanie
oprogramowania. Dwa pierwsze miejsca
zdoby³y dru¿yny studentów, reprezentuj¹ce
Wydzia³ Matematyki i Informatyki UAM.
Konkurs organizowany jest przez firmê Mi-
crosoft i ka¿dego roku anga¿uje dziesi¹tki
tysiêcy studentów z ca³ego œwiata. W maju
udzia³ w nim wziê³o ponad 300 tys. 
uczestników z ponad 100 krajów œwiata.

Tegoroczne motto zawodów brzmi: 
„WyobraŸ sobie œwiat, w którym technologia
pomaga rozwi¹zaæ najtrudniejsze problemy
ludzkoœci”.

Œwiatowy fina³ konkursu odbêdzie siê 
3-7 lipca w Kairze.

Kategoria projektowanie oprogramowania
uznawana jest za najbardziej presti¿ow¹ w
imprezie. Wydzia³ Matematyki i Informatyki
UAM triumfowa³ w roku ubieg³ym, zajmuj¹c
pierwsze miejsce z projektem Life Tracker,
wspieraj¹cym reintrodukcjê zagro¿onych ga-
tunków. W tym roku udzia³ w finale krajowym
wywalczy³y dwa projekty:

- TraMuBraTion, system pozwalaj¹cy rozpo-
znawaæ i t³umaczyæ zapis nutowy na notacjê
Braille`a, zrealizowany przez grupê w sk³a-
dzie: Ma³gorzata Domañska (UAM), Micha³
Bia³ecki (UAM), Jacek Szymczak (PP), Micha³
Wasilewicz (PP) pod opiek¹ Paw³a Wawrzy-
niaka (UAM),

- ISIS, system wspieraj¹cy badania kardio-
tokograficzne p³odu, zrealizowany przez gru-
pê w sk³adzie: Szymon Majewski (UAM), £u-
kasz Michniewicz (UAM), Marta £uczak (UM),
Agata Majewska (ASP) pod opiek¹ Tomasza
Gdali (UAM).

Oba zespo³y po bardzo trudnych elimina-
cjach trafi³y do najlepszej pi¹tki w Polsce i
ostatecznie zajê³y dwa pierwsze miejsca.
Pierwsze miejsce projekt ISIS, a drugie pro-
jekt TraMuBraTion. 

Reprezentacja Wydzia³u Matematyki i Infor-
matyki UAM zdystansowa³a pozosta³e zespo-
³y. W fina³owej dziesi¹tce poza nasz¹ grup¹
studentów znalaz³ siê tylko jeden uniwersytet
(Uniwersytet Warszawski), pozosta³e dru¿yny
reprezentowa³y uczelnie politechniczne.

Duma jest tym wiêksza, ¿e konkurencja
projektowanie oprogramowania uwa¿ana jest
za trudn¹ i wymagaj¹ca doskona³ej znajomo-

œci najnowszych rozwi¹zañ technologicznych.
Odczytuj¹c informacje o tegorocznej wygra-
nej, podkreœlono ponownie interdyscyplinar-
noœæ zespo³u (w zesz³ym roku doskona³a
wspó³praca z Wydzia³em Biologii UAM, a w
tym z Uniwersytetem Medycznym w Pozna-
niu). Utwierdza to w przekonaniu, ¿e idea
„universitas magistrorum et scholarium”
jest olbrzymim atutem, który nie tylko potra-
fimy akcentowaæ, ale wykorzystaæ w rozwi¹-
zywaniu problemów ¿ycia codziennego.

Warto nadmieniæ, ¿e poza zwyciêstwem w
finale krajowym, system ISIS uzyska³ wyró¿-
nienie Pomorskiego Parku Naukowo-Techno-
logicznego za projekt o najwiêkszym poten-
cjale biznesowym.

Obecny w trakcie fina³owej rozgrywki Joe
Wilson (dyrektor inicjatyw akademickich w fir-
mie Microsoft) podsumowa³ fina³owa roz-
grywkê, mówi¹c m.in.: - Jestem pod wra¿e-
niem odwagi fina³owych dru¿yn. Zmierzy³y siê
one z niezmiernie trudnymi problemami
wspó³czesnego œwiata, u¿ywaj¹c przy tym
najnowoczeœniejszych technologii. W³aœnie ci
ludzie pokazali, ¿e maj¹ odwagê i talent, aby
zmieniæ otaczaj¹c¹ ich rzeczywistoœæ.

Tomasz Gdala
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Imagine Cup 2009 
matematycy i informatycy laureatami

Polsko-niemiecki projekt interkulturowy 

„Studienreise Poznañ – Marburg” 
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W okolicznoœciowym wyst¹pieniu 21 maja
br. dziekan wydzia³u - prof. dr hab. B. Jacko-
wiak podkreœli³ dzia³alnoœæ pracowników te-
go wydzia³u, przyczyniaj¹cych siê do rozwoju
nauk biologicznych. Zas³u¿onym naukowcom
wrêczono równie¿ jubileuszowe medale za
wk³ad wniesiony w rozwój tej jednostki nau-
kowo-dydaktycznej UAM. 

Obecnie zajêcia prowadzone s¹ w czterech
Instytutach: Antropologii, Biologii Ekspery-
mentalnej, Biologii Molekularnej i Biotechno-
logii, Biologii Œrodowiska. Badania naukowe
w omawianych dziedzinach maj¹ charakter
wielop³aszczyznowy, interdyscyplinarny i reali-
zowane s¹ nie tylko w ramach prac prowa-
dzonych przez poszczególne instytuty, ale
równie¿ we wspó³pracy z innymi uczelniami i
jednostkami naukowymi tak w kraju, jak rów-
nie¿ we wspó³pracy miêdzynarodowej. 

Od kilku lat Wydzia³ Biologii ma now¹ sie-
dzibê w kampusie Morasko. W przestron-
nych, jasnych salach wyk³adowych, w otocze-
niu piêknej roœlinnoœci (warto podkreœliæ, i¿
w budynku roœnie bananowiec, który owocu-
je, a kolorem kwiatów zachwyca nie tylko stu-
dentów, ale równie¿ odwiedzaj¹cych wydzia³
goœci) w zajêciach prowadzonych w trybie

studiów stacjonarnych i niestacjonarnych
uczestniczy ok. 1700 studentów.

Jednostka ta nale¿y do grona wiod¹cych w
kraju w zakresie prowadzonych prac nauko-
wych.

Rada Wydzia³u Biologii Uniwersytetu im.
Adama Mickiewicza w Poznaniu w lutym przy-
jê³a uchwa³ê w sprawie umieszczenia tablicy
pami¹tkowej w Collegium Maius. 

W uzasadnieniu uchwa³y czytamy: 
„Rok 2009, to nadzwyczajna okazja do re-

alizacji tej inicjatywy.
W roku 2009 przypada 90. rocznica po-

wstania Uniwersytetu w Poznaniu. W tym sa-
mym roku mija te¿ 90 lat od powstania
pierwszych katedr biologicznych na ówcze-
snym Wydziale Filozoficznym, a tak¿e 25 lat
od utworzenia Wydzia³u Biologii, funkcjonuj¹-
cego w aktualnej strukturze Uniwersytetu im.
Adama Mickiewicza w Poznaniu. Wreszcie
jest to pierwszy rok akademicki, w którym
wszystkie jednostki Wydzia³u Biologii w pe³ni
funkcjonuj¹ w nowej siedzibie, zlokalizowanej
w kampusie Morasko.

Zobowi¹zanie wobec pionierów nauk biolo-
gicznych na Uniwersytecie w Poznaniu oraz
profesorów i studentów, którzy przez kilkadzie-

si¹t lat pracowali i studiowali w tym gmachu:
Niemal ca³a dotychczasowa historia nauk
biologicznych na naszym Uniwersytecie wi¹-
¿e siê z gmachem przy ul. Fredry 10. Wpraw-
dzie pierwsze katedry rozproszone by³y w in-
nych budynkach (m.in. w Zamku, gmachu
Banku Raiffeisena) - obecne Collegium Iuridi-
cum oraz Collegium im. Mariana Raciborskie-
go przy ul. S³owackiego (ju¿ nieistniej¹cym),
jednak ju¿ od roku 1933 do roku 2008, czy-
li ostatecznego opuszczenia Collegium Ma-
ius, w tej siedzibie mia³y miejsce najwa¿niej-
sze wydarzenia naukowe, dydaktyczne i orga-
nizacyjne. Tutaj krystalizowa³y siê nowe kie-
runki badawcze oraz powstawa³y nowe kie-
runki i specjalnoœci studiów. W Collegium
Maius mia³ swoj¹ siedzibê Wydzia³ Biologii i
Wydzia³ Nauk o Ziemi (w latach 1948-1984)
oraz Wydzia³ Biologii (w latach 1984-2004).

Forma uczczenia pamiêci oraz dorobku na-
ukowego, dydaktycznego kilku pokoleñ Profe-
sorów, w tym wielkich spo³eczników, których
dzia³alnoœæ na rzecz kraju, regionu, miasta i
Uniwersytetu wykracza³a daleko poza granice
obowi¹zków akademickich”.

Tablicê ods³oniêto 20 maja 2009 roku w
Collegium Maius przy ul. Fredry 10. 

NASZ UNIWERSYTET JUBILEUSZ I MIASTO

6 |  ¯ Y C I E  U N I W E R S Y T E C K I E |  c z e r w i e c  2 0 0 9

27 maja, godzina 11.00, œrodek tygodnia,
pochmurny dzieñ, w przejœciu pod Rondem
Kaponiera profesor Zbigniew WoŸniak przy-
bli¿a zgromadzonym pojêcia polityki spo-
³ecznej w naszym kraju. 

Studenci socjologii UAM, poprzebierani i
ucharakteryzowani, prezentuj¹ ró¿ne grupy
spo³eczne, które najczêœciej korzystaj¹ z po-
mocy socjologów. W ten oryginalny sposób

promuj¹ swój kierunek studiów, zachêcaj¹c
jednoczeœnie do udzia³u w wyk³adzie zatytu³o-
wanym „Co boskie Bogu, co cesarskie cesa-
rzowi, a CO LUDZIOM? Wra¿liwoœæ, wyobra-
Ÿnia, wspó³uczestnictwo - przes³anki wspó³-
czesnej polityki spo³ecznej”. To doœæ œmia³e
przedsiêwziêcie przyci¹gnê³o wzrok, wzbudzi-
³o zainteresowanie, zaintrygowa³o przecho-
dniów.

Socjologia to nauka o spo³eczeñstwie, o

regu³ach spo³ecznych, procesach, struktu-
rach. Bada zachowania i ¿ycie ludzkich
wspólnot, analizuje procesy komunikacji,
konflikty i interakcje. Socjologowie z Uniwer-
sytetu im. Adama Mickiewicza organizuj¹c
Dni Socjologa postanowili wyjœæ do spo³e-
czeñstwa, pokazaæ, czym siê zajmuj¹, zachê-
ciæ do wspó³pracy, wspó³dzia³ania, wspó³u-
czestnictwa. 

Kolejny wyk³ad odby³ siê w nowoczesnych
wnêtrzach Kupca Poznañskiego. Na temat:
„Socjologia codziennoœci, codziennoœæ so-
cjologii” przy szumie fontanny mówili dokto-
ranci Wydzia³u Socjologii UAM. Nastêpnie wy-
k³ad „Zyski i koszty posiadania wspó³ma³¿on-
ka” wyg³osi³y dr Iwona Przyby³ oraz dr Aldona
¯urek na Wydziale Nauk Spo³ecznych. Ca-
³oœæ zakoñczy³ piknik na terenie uczelni. 

Imprezê zorganizowa³o Ko³o Naukowe Stu-
dentów Socjologii UAM, Oddzia³ Poznañski Pol-
skiego Towarzystwa Socjologicznego oraz In-
stytut Socjologii UAM. Przedsiêwziêcie otwiera
drzwi, promuje, wymaga zaanga¿owania i przy-
gotowania, sprawia, ¿e mo¿emy bli¿ej przyjrzeæ
siê pracy socjologów i lepiej j¹ zrozumieæ. Oby
wiêcej by³o takich wyk³adów otwartych. 

Marta Dzionek

Æwieræ wieku Biologii 
Wydzia³ Biologii UAM obchodzi Jubileusz 25-lecia dzia³alnoœci oraz 90-lecia prowadzenia 
pracy badawczej biologów w ramach funkcjonowania Almae Matris Posnaniensis. 

Socjologia na … Festiwalu 

W przestrzeni miasta 
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W Poznaniu zainaugurowano projekt ba-
dawczy „Funkcjonowanie i kierunki rozwoju
Aglomeracji Poznañskiej”, Celem spotka-
nia by³o przedstawienie za³o¿eñ projektu fi-
nansowanego przez jednostki samorz¹do-
we tworz¹ce Radê Aglomeracji Poznañskiej
i realizowanego przez Konsorcjum, zawi¹za-
ne przez cztery wy¿sze uczelnie miasta Po-
znania: Uniwersytet im. Adama Mickiewi-
cza, Politechnikê Poznañsk¹, Uniwersytet
Ekonomiczny i Uniwersytet Przyrodniczy. 

Projekt koordynuje Centrum Badañ Metro-
politalnych UAM. 

I Celem badañ jest rozpoznanie g³ównych
potencja³ów oraz problemów rozwojowych
aglomeracji poznañskiej i wypracowanie
wspólnej dla tworz¹cych j¹ jednostek (miast
i gmin), œrednioterminowej strategii rozwoju -
do 2020 r. Projekt badawczy, roz³o¿ony na
2,5 roku, ³¹czy aspekty: teoretyczny (rozwój
metodologii badañ nad aglomeracjami), po-
znawczy (diagnoza funkcjonowania aglomera-
cji) i aplikacyjny (opracowanie strategii jej roz-
woju). To kompleksowe opracowanie, bêd¹-
ce wynikiem porozumienia w³adz samorz¹do-
wych jednostek tworz¹cych aglomeracjê po-
znañsk¹ oraz poznañskiego œrodowiska nau-
kowego, z³o¿onego z przedstawicieli nauk
przyrodniczych, ekonomicznych, spo³ecz-
nych, technicznych i przestrzennych.

Za³o¿ono kolejne fazy realizacji projektu
badawczego:

Etap I: Diagnoza i kierunki rozwoju aglome-
racji poznañskiej (2009)

Etap II: Ogólna strategia rozwoju aglomera-
cji poznañskiej do 2020 r. (2010)

Etap III: Sektorowe strategie i programy
rozwoju (2010)

Etap IV: Wdra¿anie i monitorowanie strate-
gii i programów rozwoju (2010/11)

Etap I to opracowania studialne i eksperty-
zy maj¹ce na celu diagnozê sytuacji spo³ecz-
no-gospodarczej i funkcjonalno-przestrzennej
aglomeracji oraz okreœlenie po¿¹danych kie-
runków jej rozwoju jako wewnêtrznie z³o¿one-
go, ale d¹¿¹cego do wiêkszej spójnoœci,
uk³adu osadniczo-administracyjnego. W wyni-
ku przeprowadzonych badañ wskazane zo-
stan¹ kierunki zmian funkcjonalnych i prze-
strzennych, które s¹ konieczne dla podnie-
sienia konkurencyjnoœci ca³ej aglomeracji (a
w konsekwencji jej elementów sk³adowych:

miast i gmin) oraz jej wiêkszej integracji funk-
cjonalno-przestrzennej, w szczególnoœci w
sferach maj¹cych wp³yw na rozwój gospodar-
czy i poprawê jakoœci ¿ycia mieszkañców. Wy-
niki etapu I stanowiæ bêd¹ podstawê do for-
mu³owania celów ogólnej strategii rozwoju
aglomeracji poznañskiej (etap II) oraz wyzna-
czaæ bêd¹ priorytety w zakresie tworzenia
strategii i programów sektorowych (etap III).
Diagnozy sporz¹dzaæ bêd¹ naukowcy i eks-
perci czterech uczelni poznañskich, wchodz¹-
cych w sk³ad Konsorcjum badañ nad aglome-
racj¹ poznañsk¹. Opracowania i ekspertyzy
zostan¹ przekazane wszystkim jednostkom
samorz¹dowym aglomeracji, a ich najwa¿-
niejsze wyniki opublikowane w planowanej
serii wydawniczej: Funkcjonowanie i kierunki
rozwoju Aglomeracji Poznañskiej. 

Preinkubator Akademicki UAM powsta³,
aby wspieraæ studentów, absolwentów i
pracowników naukowych w wykorzystaniu
wiedzy akademickiej w praktyce gospodar-
czej, przy tworzeniu w³asnych firm. 

Og³oszony zosta³ konkurs na najlepszy po-
mys³ biznesowy. 27 maja w D. S. „Jowita”
odby³o siê wrêczenie nagród zwyciêzcom.
Laureaci konkursu otrzymali gratyfikacjê pie-
niê¿n¹ oraz wsparcie doradcze we wdro¿eniu
biznesplanu. 
Do grona nagrodzonych do³¹czyli:
Laureatka I nagrody 3500 z³ 

Joanna Chamro³ 
Laureat II nagrody 2500 z³ 

Artur Domasiewicz
Laureatka III nagrody 1500 z³ 

Kinga Micha³owska. 

Marta Dzionek

NASZ UNIWERSYTET PERSPEKTWY
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Jaka w 2020 roku bêdzie

Aglomeracja Poznañska

Nagrodzeni m³odzi przedsiêbiorcy
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Jesieni¹ 2008 r. JM Rektor UAM, prof. dr
hab. B. Marciniak powo³a³ Komisjê Rektor-
sk¹ ds. Programów Europejskich, powierza-
j¹c prorektorowi, prof. dr. hab. Jackowi Gu-
liñskiemu koordynowanie jej prac. Jednym z
zadañ komisji jest przygotowanie zmian w
uniwersyteckim systemie pozyskiwania i
zarz¹dzania funduszami Unii Europejskiej. 

Po przyst¹pieniu do pracy przygotowano
m.in. ankietê na temat barier w absorpcji fun-
duszy strukturalnych, która wystosowana zo-
sta³a drog¹ e-mailow¹ do pracowników nauko-
wo-dydaktycznych UAM. Na ankietê odpowie-
dzia³o ponad 120 osób, reprezentuj¹cych pro-
fesorów zwyczajnych, profesorów UAM, star-
szych wyk³adowców, adiunktów i doktorantów. 

Do najwa¿niejszych barier w pozyskiwaniu
i prowadzeniu projektów z funduszy i progra-
mów europejskich ankietowani zaliczyli: 

• obawê, ¿e trudnoœci organizacyjno-admi-
nistracyjne podczas realizacji projektu bêd¹
zbyt du¿e i zbyt k³opotliwe;

• brak w³aœciwego przygotowania kadry

administracyjnej uczelni do prowadzenia i
rozliczania projektu; 

• brak czasu kadry naukowo-dydaktycznej
na prowadzenie projektów. Zbytnie obci¹¿e-
nie dydaktyk¹;

• brak systemu premiowania pracowników
naukowo-dydaktycznych, podejmuj¹cych siê
przygotowania projektów miêdzynarodowych;

• brak wiary w to, ¿e w ”danej dziedzinie”
mo¿na skutecznie pozyskaæ projekt, finanso-
wany ze Ÿróde³ Unii Europejskiej.

Ankieta dawa³a te¿ mo¿liwoœæ podzielenia
siê komentarzami i propozycjami zmian ce-
lem pokonania barier w systemie uczelniane-
go pozyskiwania projektów finansowanych z
funduszy i programów Unii Europejskiej. Naj-
wiêcej wypowiedzi dotyczy³o koniecznoœci
bezzw³ocznego wprowadzenia szerokich
zmian systemowych na Uniwersytecie, s³u¿¹-
cych pozyskiwaniu i obs³udze projektów UE. 

Spora czêœæ uwag i postulatów, które zna-
laz³y siê w ankiecie, dotyczy³a organizacji
prac wydzia³ów, instytutów i katedr w zakre-
sie pozyskiwania grantów UE. Pojawi³a siê tu

m.in. uwaga o koniecznoœci odci¹¿enia osób,
bior¹cych udzia³ w projektach, od czêœci obo-
wi¹zków organizacyjnych i/lub dydaktycz-
nych. Bez w¹tpienia zbyt wiele obowi¹zków
dydaktycznych, chocia¿by ze wzglêdów cza-
sowych, utrudnia lub nawet uniemo¿liwia
aplikowanie do konkursów o fundusze UE An-
kietowani proponuj¹ w tym zakresie rozwa¿e-
nie wprowadzenia etatów naukowo-badaw-
czych (bez obci¹¿eñ dydaktycznych lub z ich
ograniczeniem) dla osób, które mog³yby w
ten sposób spo¿ytkowaæ swój czas i energiê
na przygotowywanie grantów i prowadzenie w
ich efekcie badañ naukowych. 

Do innych postulatów zaliczono:
• potrzebê wiêkszego zaanga¿owania ka-

dry profesorskiej w pomoc m³odszym pra-
cownikom naukowym w sk³adaniu wniosków
o fundusze UE;

• koniecznoœæ lepszego przep³ywu infor-
macji miêdzy osobami, zamierzaj¹cymi zg³a-
szaæ w³asne pomys³y i projekty;

• lepsz¹ koordynacjê dzia³añ jednostek i
dzia³ów UAM, zwi¹zanych z realizacj¹ projektów;

Medalem za Zas³ugi dla UAM wyró¿niony zosta³ Profesor Rolf Fieguth,
wybitny slawista z Uniwersytetu we Fryburgu (Szwajcaria).

Profesor Rolf Fieguth urodzi³ siê 2 listopada 1941 r. w Berlinie. W
1961 r. ukoñczy³ gimnazjum jêzyków staro¿ytnych w Erlangen, nastêp-
nie kontynuowa³ sw¹ filologiczn¹ edukacjê jako student slawistyki, hi-
storii Europy Wschodniej i germanistyki w Berlinie Zachodnim i Mona-
chium. W 1967 r. uzyska³ doktorat na podstawie dysertacji „Metafo-
ra i realnoœæ we wczesnych »Dziadach« A. Mickiewicza” - praca ta by-
³a inspirowana g³ównie teori¹ Romana Ingardena i pogl¹dami rosyj-
skich formalistów. Jako pracownik naukowy na Uniwersytecie w Kon-
stancji nad Jeziorem Bodeñskim w latach 1967-1979 by³ cz³onkiem
zespo³u t³umaczy tekstów formalistów rosyjskich, uczestnikiem ba-
dañ, dotycz¹cych lingwistyki romañskiej i ró¿nych szkó³ teorii literatu-
ry (formalizm rosyjski, strukturalizm praski i warszawski, fenomenolo-
gia Ingardena, estetyka recepcji), pracowa³ w tym czasie równie¿ jako
lektor jêzyka polskiego. 

Roczny sta¿ naukowy na prze³omie 1968 i 1969 r. w Instytucie Ba-
dañ Literackich PAN w Warszawie otworzy³ nowy rozdzia³ w ¿yciu zawo-
dowym Profesora Rolfa Fiegutha, pozwalaj¹c mu na rozwiniêcie ju¿
wczeœniej podjêtych projektów badañ nad klasycyzmem i preromaty-
zmem w literaturze polskiej. Na ten okres datowane s¹ kontakty z pol-
skim œrodowiskiem naukowym, które póŸniej rozwinê³y siê w bardzo
bogat¹ wspó³pracê Profesora z wieloma oœrodkami akademickimi w
Polsce, w tym tak¿e z Instytutem Filologii Polskiej UAM w Poznaniu. 

Rolf Fieguth habilitowa³ siê w 1976 r. w Konstancji w zakresie sla-
wistyki i literaturoznawstwa. W 1980 r. jako docent polonistyki praco-
wa³ w Seminarium S³owiañskim Amsterdamskiego Uniwersytetu Pañ-
stwowego, w latach 1980-1983 by³ profesorem nadzwyczajnym rusy-

cystyki i polonistyki na Wolnym Uniwersytecie w Berlinie Zachodnim. W
1983 r. zosta³ profesorem zwyczajnym jêzyków i literatur s³owiañskich
na Uniwersytecie we Fryburgu (w Szwajcarii) i pe³ni³ tê funkcjê blisko
æwieræ wieku, bêd¹c w latach 1991-1993 dziekanem Wydzia³u Nauk
Humanistycznych, a w okresie 2003-2006 dyrektorem Instytutu Lite-
raturoznawstwa Powszechnego i Porównawczego tamtejszej uczelni.

Profesor Fieguth jest m.in. cz³onkiem honorowym Towarzystwa Lite-
rackiego im. Adama Mickiewicza oraz cz³onkiem zagranicznym PAU,
uczestniczy w pracach wielu komitetów redakcyjnych. W 2001 r. otrzy-
ma³ nagrodê polskiego Pen Clubu. 

Jako rusycysta rozwija³ kontakty naukowe, m.in. z Pañstwowym
Uniwersytetem w Kazaniu.

Warto podkreœliæ wk³ad Profesora Fiegutha w rozwijanie wspó³pra-
cy z poznañskim œrodowiskiem polonistycznym - zw³aszcza pe³ne po-
œwiêcenia zaanga¿owanie przy organizowaniu wymiany studentów po-
miêdzy Wydzia³em Filologii Polskiej i Klasycznej a Wydzia³em Humani-
stycznym Uniwersytetu we Fryburgu. Mamy tak¿e w pamiêci jego
udzia³ w uroczystoœciach rocznicowych, zwi¹zanych z ¿yciem i twórczo-
œci¹ Mickiewicza, wspó³organizowanych w latach 1997-1998 przez
poznañskich polonistów w Grodnie (wspólnie z prof. Zofi¹ Trojanowi-
czow¹ i prof. Józefem Tomaszem Pokrzywniakiem), Warszawie i Po-
znaniu, wyst¹pienie na konferencji o biografiach romantyków, organi-
zowanej w 2003 r. przez prof. Zofiê Trojanowiczow¹ i dr. Jerzego Bo-
rowczyka czy te¿ wspó³organizowanie (wraz z ¿on¹ Hild¹ Fieguth) po-
znañskiej konferencji „Norwid-artysta…” w maju tego roku. Profesor
Fieguth by³ te¿ goœciem III Kongresu Polonistyki Zagranicznej w Pozna-
niu w 2006 roku oraz bra³ udzia³ w konferencji, poœwiêconej bada-
niom nad klasycyzmem, która odby³a siê Instytucie Filologii Polskiej
UAM jesieni¹ ubieg³ego roku.

NASZ UNIWERSYTET POSZUKIWANIA
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Wyró¿nienie medalem UAM 
Rolf Fieguth ambasadorem kultury polskiej

Jak pokonaæ bariery w pozyskiwaniu   



• tworzenie profesjonalnych zespo³ów pro-
jektowych na rzecz przygotowania i realizacji
projektów;

• kreowanie interdyscyplinarnych zespo-
³ów/konsorcjów projektowych.

Ankietowani skoncentrowali te¿ swoj¹ uwa-
gê na krytyce, ale te¿ potrzebie wzmocnienia
administracji UAM, zajmuj¹cej siê pozyskiwa-
niem i obs³ug¹ projektów UE. Wielu zwróci³o
uwagê na fakt, ¿e przygotowanie skompliko-
wanych i sformalizowanych wniosków wymaga
czasu i kompetencji, w czym bardzo pomocni
mogliby byæ profesjonalnie przygotowani pra-
cownicy administracji uczelni. Konieczne jest
zatem opracowanie schematu/procedury po-
stêpowania w trakcie przygotowania, realizacji
i rozliczania projektu. Za jeden z mankamen-
tów ankietowani uznali te¿ brak odpowiednio
wykwalifikowanego personelu, który „obs³u¿y³-
by” wniosek od strony formalnej i technicznej.
Pojawi³ siê tu tak¿e postulat, aby wydzia³y czy
instytuty uzyska³y mo¿liwoœæ korzystania z po-
mocy zewnêtrznych, pozauniwersyteckich spe-
cjalistów, a nawet firm zajmuj¹cych siê pozy-

skiwaniem funduszy UE. Celem takiego roz-
wi¹zania by³oby skoncentrowanie zaanga¿o-
wania pracownika naukowego na merytorycz-
nej czêœci wniosku i pozostawienie ca³ej reszty
specjalistom i administracji. 

Oddzielny zbiór komentarzy, wyró¿niony
przez ankietowanych, dotyczy potrzeby szko-
leñ, doradztwa i zdobywania informacji, doty-
cz¹cych pozyskiwania œrodków finansowych
UE przez pracowników naukowych UAM. Ocze-
kuje siê po pierwsze regularnych spotkañ in-
formacyjnych i instrukta¿owych na ka¿dym z
wydzia³ów czy te¿ w instytutach na temat mo¿-
liwoœci finansowania okreœlonych projektów z
Ÿróde³ UE. Ankietowani uwa¿aj¹, ¿e konkretna
pomoc w tym zakresie musi uwzglêdniaæ spe-
cyfikê konkretnej dziedziny badañ naukowych.
Dlatego te¿ potrzebne jest monitorowanie
przez instytucje uczelniane inicjatyw i progra-
mów europejskich oraz informowanie o nich
spo³ecznoœci akademickiej z wyprzedzeniem
Zaproponowano tu tak¿e przygotowanie zbioru
projektów wzorcowych w poszczególnych
„bran¿ach” (polach aktywnoœci badawczej i dy-

daktycznej UAM). Z materia³ów tych mo¿na by
przygotowaæ „podrêcznik grantów” dla osób
zainteresowanych projektami. Jeden z ankie-
towanych zaproponowa³ nawet, aby zorganizo-
waæ seminarium, na którym „ludzie sukcesu”,
pozyskuj¹cy granty dla UAM, pokazaliby jak
przeszli „od pomys³u do sukcesu” i co radzili-
by tym, którzy zaczynaj¹. 

Do innych poruszanych w ankiecie proble-
mów zaliczyæ mo¿na postulaty:

• stworzenia systemu bodŸców (m.in. fi-
nansowych) dla wszystkich osób zwi¹zanych
z realizacj¹ projektów. Móg³by to byæ system
premiowania takich osób w zale¿noœci od
uzyskanych z grantów kwot;

• pog³êbiania i efektywniejszego wykorzy-
stywania wspó³pracy miêdzynarodowej uczel-
ni, gdy¿ dziœ taka wspó³praca jest jednym z
kluczy do sukcesu przy pozyskiwaniu gran-
tów UE. Chodzi tu g³ównie o finansowanie ba-
dañ w ramach zespo³ów i konsorcjów, z³o¿o-
nych nierzadko z naukowców z kilku krajów
Unii Europejskiej.

Prof. UAM dr hab. Zbigniew Czachór 
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Dorobek naukowy laureata jest bogaty, wszechstronny i wielojêzycz-
ny - og³asza³ swe prace m.in. w jêzyku polskim, rosyjskim, niemiec-
kim, francuskim i angielskim. Za szczególny obiekt swoich dociekañ
obra³ twórczoœæ Adama Mickiewicza. Jego Mickiewicz jest poet¹
otwartym ku literaturze œwiatowej, ale tajemnicy wielkoœci autora
„Ballad i romansów” Fieguth szuka w stosunku polskiego poety do ro-
dzimej tradycji literackiej, wskazuj¹c na cykl nawi¹zañ do poezji mi-
strzów renesansu, baroku i oœwiecenia. Profesor jest ju¿ od lat obe-
cny w mickiewiczologii i szerzej: w ca³ym polskim krwiobiegu badañ li-
terackich. Koncentruje siê wokó³ dokonañ czo³owych polskich pisarzy
- dawnych i wspó³czesnych: Kochanowskiego, Grabowieckiego, Knia-
Ÿnina, Feliñskiego, Norwida, Witkiewicza, Schulza, Gombrowicza i
Ró¿ewicza. Teza, ¿e „jedn¹ z tajemnic sukcesu Mickiewicza od jego
wczesnych lat by³o o¿ywienie polskich tradycji literackich”, ma zatem
swoje przygotowanie we wnikliwych studiach, dotycz¹cych zarówno
poprzedników Mickiewicza, jak i twórców póŸniejszych, pozwalaj¹cych
lepiej okreœliæ miejsce w historii literatury najwybitniejszego „poety
Polaków”. W tym w³aœnie przywi¹zaniu do polskiej literatury odnajdu-
je swoje przes³anie ksi¹¿ka o formach kompozycji cyklicznej i asocja-
cyjnej u Mickiewicza pt. „Rozpierzch³e ga³¹zki”, która jest t³umacze-
niem niemieckiego wydania (1998). Pomieszczone w niej studia wy-
rastaj¹ nie tylko z kontynuacji badañ nad twórczoœci¹ autora ”Dzia-
dów”, ale tak¿e z szeroko zakrojonych studiów nad problematyk¹ cy-
klu poetyckiego w literaturze polskiej i europejskiej. Rolf Fieguth z ca-

³¹ pewnoœci¹ jest najwybitniejszym znawc¹ tej formy poetyckiej, dys-
ponuje w³asn¹ teori¹ cyklu, konsekwentnie stosowan¹ w prowadzo-
nych przez siebie badaniach.

Profesor Fieguth permanentnie czyta Mickiewicza jako poetê czer-
pi¹cego z tradycji polskiej literatury. Metoda, któr¹ siê pos³uguje, jest
odmienna od tej, jak¹ stosowa³, czytaj¹c niegdyœ Norwida. Postulo-
wa³ wtedy wyjœcie z polskiego partykularza w badaniach nad autorem
„Vade-mecum”. Analizowa³ poezjê Norwida w szerszym kontekœcie
zjawisk kultury europejskiej, jako rówieœnika m.in. Dostojewskiego,
Flauberta, Baudelaire'a. W przypadku Mickiewicza autor „Rozpierz-
ch³ych ga³¹zek” zaprasza do polskiego partykularza, w jego g³¹b. To
Mickiewicz w tych rozwa¿aniach pe³ni rolê najwa¿niejszego kontekstu
dla literatury europejskiej. 

Czy mo¿na wskazaæ na jakieœ duchowe pokrewieñstwo w mickiewi-
czologii, blisk¹ Fieguthowi szko³ê myœlenia o literaturze? By³aby ni¹
zapewne „szko³a lubelska”, jeœli mo¿na tak nazwaæ formacjê Czes³a-
wa Zgorzelskiego i jego uczniów z Katolickiego Uniwersytetu Lubel-
skiego. Chodzi przede wszystkim o inspiracje formalistyczne i struk-
turalistyczne, przejawiaj¹ce siê w nastawieniu na autonomiê tekstu,
starannym oddzielaniu porz¹dku biograficznego od tzw. relacji inter-
personalnych w utworze literackim. Jednak, oczywiœcie, si³¹ propozy-
cji niemieckojêzycznego slawisty jest ich oryginalnoœæ, wykraczaj¹ca
poza analogie w odniesieniu do metodologicznej orientacji.

Profesor Fieguth jest te¿ cenionym t³umaczem, który przyswoi³ na-
uce i literaturze niemieckiej liczne polskojêzyczne prace naukowe
(m.in. Ingardena, strukturalistów warszawskich) i dzie³a literackie o
najwy¿szym stopniu trudnoœci w t³umaczeniu, jak „Vade-mecum” Nor-
wida (w ca³oœci), czy „Trans-Atlantyk” Gombrowicza, zarazem dzie³a
najwy¿szej wagi dla kultury europejskiej. Cieszy siê opini¹ znakomite-
go ambasadora kultury polskiej, który w okresie swej pracy akade-
mickiej we Fryburgu organizowa³ liczne i wa¿ne konferencje, sympo-
zja i kolokwia na temat literatury polskiej. 

Zawsze gotowy do wspó³pracy, pe³en m¹drych i dobrych rad - nasz
Przyjaciel - Profesor Rolf Fieguth z pewnoœci¹ zas³u¿y³ sobie na ten
szczególny dowód wdziêcznoœci naszego Uniwersytetu, jakim jest Me-
dal za Zas³ugi dla UAM. 

Prof. UAM dr hab. Krzysztof Trybuœ
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Otwarcia w naszym mieœcie pierwszego
w Polsce Wydzia³u Design, zajmuj¹ce-
go siê wzornictwem przemys³owym w

WSNHiD sta³o siê doskona³¹ okazj¹ do odwie-
dzenia Poznania przez pani¹ minister Barbarê
Kudryck¹ (MNiSW). Do spotkania z pracowni-
kami naukowymi i studentami naszego Uni-
wersytetu dosz³o na Wydziale Biologii w pi¹tek
5 czerwca. Inicjatywa wysz³a od prof. Kudryc-
kiej, która z du¿ym entuzjazmem przyjê³a wia-
domoœæ o tym nowatorskim w skali naszego
kraju przedsiêwziêciu, maj¹cym na celu po³¹-
czenie nauki i przemys³u. 

Po otwarciu spotkania pani minister pod-
kreœli³a, i¿ rz¹dowy pakiet reform „budujemy
wiedzê” ca³y czas jest uzupe³niany i weryfiko-
wany. Obecnie w Sejmie znajduje siê 5 ustaw,
konstytuuj¹cych naukê. Najbardziej istotna
jest nowelizacja ustawy na temat szkolnictwa
wy¿szego, do której wpisano rozwi¹zania,
zmieniaj¹ce system praw i obowi¹zków stu-
denckich. Ma nast¹piæ równie¿ ewolucja sy-
stemu pracy nauczycieli akademickich. Planu-
je siê wprowadzenie mo¿liwoœci oceniania wy-
k³adowców przez studentów na niektórych
wy¿szych uczelniach, ale rozwi¹zanie, które w
tym celu zaproponuje ministerstwo, bêdzie
rozwi¹zaniem jednakowym dla wszystkich
uczelni wy¿szych i dodatkowo tego typu ujed-
nolicenie stanie siê czêœci¹ oceny pracowni-
ka naukowego. Zdaniem Barbary Kudryckiej
istotne zmiany musz¹ zaistnieæ w systemie
obrony prac magisterskich. Pojawi³y siê pomy-
s³y, aby odejœæ od formy pisemnej, lecz mini-
sterstwo raczej nie dopuœci do tak daleko po-
suniêtej reformy. Na pewno wiêc pisanie prac
magisterskich pozostanie, zmieni siê obowi¹-
zek przekazania kopii recenzji autorowi takiej
pracy. Mówi¹c wprost student otrzyma recen-
zjê do rêki. Ciekawym posuniêciem w ocenie
ministerstwa jest te¿ fakultatywne dopuszcze-
nie do mo¿liwoœci publicznej obrony pracy ma-
gisterskiej. Trwaj¹ równie¿ prace nad stopnio-

wym odchodzeniem od tradycyjnych indeksów
na rzecz wprowadzenia elektronicznego sy-
stemu wpisywania ocen..

Spotkanie z pani¹ minister nie mog³o siê
odbyæ bez poruszenia kwestii wydatków,
które ponosz¹ zarówno uczelnie, jak i stu-
denci i tak w nied³ugim czasie nast¹pi przy-
gotowanie katalogu us³ug, które musz¹ mieæ
charakter bezp³atny. To rozporz¹dzenie bê-
dzie dotyczy³o w takim samym stopniu uczel-
ni publicznych, jak i niepublicznych. Studenci
mog¹ siê spodziewaæ, ¿e ju¿ nied³ugo szko³y
wy¿sze bêd¹ zobligowane do bezp³atnych eg-
zaminów, poprawek, egzaminów komisyj-
nych, z³o¿enia i oceny pracy dyplomowej. 

W odniesieniu do aktualnego zapotrzebo-
wania na rynku pracy ministerstwo wydzia-
³om, które maj¹ uprawnienia habilitacyjne, za-
mierza u³atwiæ tworzenie programów i kierun-
ków na zasadzie szerszej autonomii ni¿ ma to
miejsce dotychczas. Zaistnieje mo¿liwoœæ
tworzenia w³asnych, unikalnych i interdyscy-
plinarnych kierunków studiów, wed³ug tak
zwanych jak to okreœli³a pani minister „³agod-
nych warunków brzegowych” typu „nie mniej
ni¿”. Wszystko bêdzie zgodne z krajowymi ra-
mami kwalifikacji, a tego typu posuniêcie
obejmie zw³aszcza nauki humanistyczne, na-
uki spo³eczne, kierunki rolnicze. Bêdzie to o
tyle korzystne dla w³adz uczelni, ¿e bêd¹ one
mog³y tworzyæ wyj¹tkowe i zarazem nowator-
skie kierunki studiów. Nast¹pi wiêksza inter-
dyscyplinarnoœæ, która w Europie jest po-
wszechna, pozwoli to, na przyk³ad na wyposa-
¿enie w niezbêdny zasób wiedzy humanistycz-
nej in¿ynierów. Du¿e kontrowersje z punktu
widzenia prof. Kudryckiej budzi studiowanie
na wielu kierunkach. Ministerstwo zamierza
wprowadziæ w tej materii pewne daleko posu-
niête ograniczenia. Ma to na celu spowodo-
wanie wiêkszej rzetelnoœci w zdobywaniu wie-
dzy przez studentów. Jest to mo¿liwe jedynie,
gdy dana osoba studiuje maksymalnie na

dwóch kierunkach. Aby zahamowaæ liczne
nieprawid³owoœci, ministerstwo proponuje,
aby studentom by³y przyznawane punkty
ECTS i jedynie najlepsi otrzymaj¹ dodatkow¹
pulê od rektora na realizacjê kolejnego kie-
runku studiów. Tego typu rozwi¹zanie pozwoli
równie¿ uporz¹dkowaæ i usun¹æ nieprawid³o-
woœci, np. w kwestii przyznawania stypen-
diów, gdzie wielokrotnie siê zdarza³o, ¿e dany
student pobiera³ je równoczeœnie na kilku kie-
runkach - uwa¿a minister nauki.

Studenci pytali miêdzy innymi, jaki resort
ma pomys³ na podniesienie znaczenia stu-
diów zaocznych na rynku pracy? Barbara Ku-
drycka przyzna³a, ¿e jest œwiadoma tego, ¿e
to pal¹cy problem. Zbli¿a siê ni¿ demograficz-
ny i to on w znacznej mierze bêdzie dotyczy³
studiów zaocznych. Uczelnie, które potraktu-
j¹ studia zaoczne gorzej, spowoduj¹ odejœcie
studentów do innych oœrodków kszta³cenia.
W Polsce w chwili obecnej jest bardzo du¿o
studentów zaocznych i w ministerstwie myœli
siê nad tym, aby doprowadziæ do wiêkszej
konkurencyjnoœci tego rodzaju studiów miê-
dzy uczelniami. Dobrym rozwi¹zaniem bêdzie
wprowadzenie wytycznych, które pozwol¹
oceniæ podobnie wiedzê zdobyt¹ na studiach
niestacjonarnych z t¹, zdobyt¹ na studiach
dziennych. Pani minister odnios³a siê te¿ do
pytania, które zadali jej studenci studiów
doktoranckich. Nied³ugo studenci III stopnia
bêd¹ mogli znaleŸæ zatrudnienie, ale bêdzie
to zale¿a³o od promotora i dziekana. Koniecz-
ne jest tak¿e zwiêkszenie funduszy na sty-
pendia doktorskie. Marzeniem prof. Kudryc-
kiej jest wprowadzenie w Polsce rankingu
najlepszych oœrodków badawczych, gdzie zo-
stan¹ zatrudnieni najwybitniejsi. Stworzenie
czegoœ na wzór lwowskiej szko³y matema-
tycznej prof. Stefana Banacha, która dzia³a³a
w dwudziestoleciu miêdzywojennym. 

Marcin Krupka 
politologia WNPiD 

NASZ UNIWERSYTET DEBATY

1 0 |  ¯ Y C I E  U N I W E R S Y T E C K I E |  c z e r w i e c  2 0 0 9

Mniej teorii wiêcej praktyki 

Minister 
Barbara Kudrycka 

na UAM FO
T.

 M
A

CI
EJ

 M
ÊC

ZY
Ñ

SK
I



Szanowni Pañstwo, 
Dostojni Goœcie, 
Drodzy Studenci,

T radycje akademickie Poznania, wywodz¹ siê od dzia³a-
j¹cej tu ju¿ w XVI wieku Akademii Lubrañskiego oraz Ko-
legium Towarzystwa Jezusowego, które aktami polskich

monarchów z 1611 i 1678 r. wyniesione zosta³o do godnoœci
uniwersytetu. Rozwojowi uczelni po³o¿y³y kres lata niewoli na-
rodowej. 

Dziœ œwiêtujemy 90-te urodziny wspó³czesnego Uniwersyte-
tu w Poznaniu, uczelni, której powstanie poprzedzi³y intensyw-
ne starania cz³onków Towarzystwa Przyjació³ Nauk w Poznaniu
oraz dzia³aczy polskiego ruchu narodowo-politycznego w stoli-
cy Wielkopolski. Doprowadzili oni do utworzenia w dniu 11 li-
stopada 1918 r. Komisji Organizacyjnej Uniwersytetu Polskie-
go w Poznaniu. Najwiêksz¹ rolê w Komisji tej odegrali: profe-
sor Heliodor Œwiêcicki, profesor Józef Kostrzewski, profesor
Micha³ Sobeski i ksi¹dz Stanis³aw Kozierowski. Szczególnie
uroczyœcie podkreœlaliœmy zas³ugi naszych antenatów, obcho-
dz¹c 85. rocznicê powstania uczelni, ale i w tym roku bêdzie-

my œwiêtowaæ jubileusz w rodzinnych miastach naszych za³o-
¿ycieli (w Œremie, Pleszewie, Wêglewie oraz Trzemesznie), by
oddaæ Im nale¿n¹ czeœæ i szacunek. 

Tak wiêc po staraniach Polaków w ró¿nych epokach histo-
rycznych o utworzenie wy¿szej uczelni w Poznaniu uda³o siê
to zrealizowaæ dopiero po skruszeniu przez powstañców wiel-
kopolskich kajdan niewoli pruskiej.

7 maja 1919 roku, dok³adnie 90 lat temu, odby³a siê
pierwsza inauguracja roku akademickiego, a dzia³alnoœæ dy-
daktyczn¹ rozpocz¹³ Uniwersytet na Wydziale Filozoficznym
12 maja tego¿ roku. Pierwszym rektorem zosta³ profesor He-
liodor Œwiêcicki. Serdecznie witam Rodzinê profesora Œwiê-
cickiego, bardzo cieszymy siê z Pañstwa obecnoœci. 

Z dum¹ i wzruszeniem przypominam zdania, które wypowie-
dzia³ Ojciec Œwiêty Jan Pawe³ II w Watykanie, podczas uroczy-
stoœci nadawania Jego Œwi¹tobliwoœci doktoratu honoris cau-
sa naszego Uniwersytetu: „Œrodowisko naukowe, jakie siê 

NASZ UNIWERSYTET JUBILEUSZOWO

Nasz¹ misj¹ jest promieniowanie 
na miasto, region, kraj, Europê
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wytworzy³o wokó³ Uniwersytetu w Poznaniu, postrzega³em
jako wa¿ne centrum kszta³towania szeroko pojêtej kultury na-
szego Narodu. Jak nie przypomnieæ w tym momencie s³ów, ja-
kie wypowiedzia³ Adam Poszwiñski podczas uroczystoœci
otwarcia Uniwersytetu, w 1919 roku: Pragniemy, aby ze szko-
³y tutejszej wychodzili nie tylko dzielni zawodowcy, ale obywa-
tele o sercu i duchu narodowym, obywatele o najszczytniej-
szym pojêciu s³u¿by obywatelskiej, którzy na swój zawód pa-
trzeæ bêd¹ jako na s³u¿bê dla narodu”.

Rzeczywiœcie, nowo powsta³y Uniwersytet odgrywa³ szcze-
góln¹ rolê w ¿yciu Poznania i Polski Zachodniej. By³ nie tylko
jednym z najwa¿niejszych ogniw systemu szkolnictwa w Pol-
sce oraz kszta³cenia polskiej inteligencji, lecz tak¿e bardzo
wa¿nym oœrodkiem rozwoju myœli naukowej i politycznej oraz
kszta³towania pogl¹dów i postaw nie tylko poznañskich stu-
dentów. By³ zachodnim bastionem polskiej oœwiaty, nauki i
kultury. Oddzia³ywa³ na szerokie krêgi spo³eczeñstwa polskie-
go na ziemiach zachodnich na rzecz kszta³towania ich postaw
zaanga¿owanych w s³u¿bie interesów narodu i pañstwa pol-
skiego na tym obszarze Rzeczypospolitej. Dzia³alnoœæ Uniwer-
sytetu kszta³towana w tym kierunku stanowi³a cechê szcze-
góln¹, wyró¿niaj¹c¹ poznañsk¹ placówkê naukowo-badawcz¹
wœród pozosta³ych uniwersytetów w Polsce (w Krakowie, War-
szawie, Lwowie, Wilnie i Lublinie).

Dziœ tak¿e s¹dzimy, ¿e szczególn¹ misj¹ naszych poznañ-
skich uczelni jest promieniowanie swoj¹ dzia³alnoœci¹ na mia-
sto, region, kraj, a nawet Europê. Coraz lepsze warunki pra-
cy i studiowania mobilizuj¹ nas do bardziej ofiarnej i owocnej
s³u¿by spo³eczeñstwu. Uniwersytet im. Adama Mickiewicza
wœród czterech g³ównych celów strategicznych wpisuje
„otwartoœæ na otoczenie”, a w swojej wizji deklaruje, ¿e pra-
gnie wyró¿niaæ siê specjalizacj¹ w projektach badawczych,
maj¹cych charakter prognoz i studiów strategicznych, a wiêc
s³u¿yæ rozwojowi Wielkopolski, Polski i Europy. 

Swój wysoki poziom, doceniany tak¿e poza granicami pañ-
stwa polskiego, zarówno w pierwszych latach swego istnie-
nia, jak i obecnie zawdziêcza Uniwersytet kadrze naukowej.
Dzieñ Jubileuszu powinien s³u¿yæ wspomnieniu tych wybit-
nych uczonych, którzy po³o¿yli szczególne zas³ugi dla rozwoju
nauki w Polsce i jej autorytetu na œwiecie w pocz¹tkach dzie-
jów Uniwersytetu w Poznaniu.

Wœród nich nale¿y wymieniæ takie nazwiska jak: 
- jêzykoznawca Stanis³aw Dobrzycki,
- historyk sztuki Szczêsny Dettloff,
- pedagog Ludwik Jaxa-Bykowski,
- chirurg Antoni Jurasz,
- archeolog Józef Kostrzewski,
- matematyk Zdzis³aw Krygowski,
- radiolog Karol Maye,r
- botanik Józef Paczoski,
- geograf Stanis³aw Paw³owski,
- teoretyk sportu i kultury fizycznej 
Eugeniusz Piasecki,
- historyk literatury Roman Pollak,
- ortopedzi Ireneusz Wierzejewski i Franciszek 
Raszeja, 

- chemik Jerzy Suszko,
- ekonomista Edward Taylor,
- historyk Kazimierz Tymieniecki,
- botanik Adam Wodziczko,
- prawnik Czes³aw Znamierowski,
- socjolog Florian Znaniecki.
Niech pamiêæ o Nich ¿yje w naszej wspólnocie akademic-

kiej i towarzyszy nam w dziœ i w przysz³ych dokonaniach.

Uniwersytet Poznañski oprócz kszta³cenia specjalistów z za-
kresu ró¿nych dyscyplin (lekarzy, rolników, nauczycieli, prawni-
ków, leœników, ekonomistów i innych) oraz pracowników nauki
ró¿nych specjalnoœci zaanga¿owa³ siê tak¿e silnie w kszta³cenie
œwiadomoœci spo³eczeñstwa i ogólne podnoszenie jego wiedzy.

W latach 50. XX wieku z Uniwersytetu wyrastaj¹ odrêbne
uczelnie. Z Wydzia³ów Rolniczego i Leœnego powstaje Wy¿sza
Szko³a Rolnicza, a dwa wydzia³y medyczne tworz¹ Akademiê
Medyczn¹, zwan¹ pocz¹tkowo Lekarsk¹. Z Uniwersytetu po-
wstaje te¿ Akademia Wychowania Fizycznego. 

W krêgu intelektualnego oddzia³ywania Uniwersytetu, choæ nie
zwi¹zane z nim organizacyjnie, powsta³y pozosta³e poznañskie
uczelnie pañstwowe: Politechnika, Wy¿sza Szko³a Ekonomiczna i
uczelnie artystyczne. Politechnika Poznañska bêdzie obchodziæ
swoj¹ uroczystoœæ 90-lecia w paŸdzierniku bie¿¹cego roku.

Szanowni Pañstwo,
Œrodowisko akademickie naszego miasta skupione w pu-

blicznych uczelniach wy¿szych Poznania to dziœ ogromny po-
tencja³ naukowo-dydaktyczny. Poznañ jest jednym z najwa¿-
niejszych oœrodków szkolnictwa wy¿szego w kraju. Od lat w
Poznaniu na 1000 mieszkañców przypada najwy¿sza liczba
studentów w Polsce. Osiem publicznych uczelni wy¿szych
spe³nia swoje pos³annictwo poprzez kszta³cenie studentów,
badania naukowe i dzia³alnoœæ artystyczn¹ oraz ci¹g³y rozwój
kadry, zapewniaj¹cej postêp nauki i rozwój dydaktyki oraz
sztuki. Nasze uczelnie zajmuj¹ czo³owe miejsca w rankingach
uczelni wy¿szych, prowadz¹ szeroko zakrojon¹ miêdzynarodo-
w¹ wspó³pracê naukow¹ i dydaktyczn¹, a tak¿e unikatow¹,
miêdzyuczelnian¹ wspó³pracê w ramach Kolegium Rektorów
Miasta Poznania. Systematyczna, wieloletnia dzia³alnoœæ na-
szych uczelni w dydaktyce owocuje wspólnie prowadzonymi
kierunkami studiów, a w badaniach m.in. interdyscyplinarny-
mi grantami miêdzyuczelnianymi, w wyniku których czêsto po-
wstaj¹ zespo³y badawcze, podejmuj¹ce wa¿ne zagadnienia
na styku kilku dyscyplin naukowych. 

Mamy wolê dalej zacieœniaæ wspó³pracê dydaktyczn¹ i ba-
dawcz¹, a tak¿e organizacyjn¹, zmierzaj¹c¹ do coraz bardziej
œcis³ej integracji poznañskiego œrodowiska naukowego.

W tym roku akademickim studiuje u nas ok. 110 tysiêcy
studentów. Poznañskie publiczne uczelnie wy¿sze oferuj¹ w
sumie: 520 kierunków i specjalnoœci studiów oraz 172 kie-
runki studiów podyplomowych. Studentów kszta³ci ponad 7
tysiêcy pracowników naukowych, w tym ponad 900 profeso-
rów tytularnych. Ich dzia³alnoœæ wspieraj¹ kszta³c¹cy siê na
elitarnych studiach III stopnia doktoranci, w liczbie prawie trzy
tysi¹ce osób. Ka¿dego roku uczelniê opuszcza ok. 25 tysiêcy
absolwentów, przygotowanych, by staæ siê wykwalifikowan¹
kadr¹ dla spo³eczeñstwa, nauki, kultury i gospodarki. 

Szanowni Pañstwo,
Na zakoñczenie chcia³bym ca³ej wspólnocie akademickiej na-

szej uczelni i naszego miasta z³o¿yæ z serca p³yn¹ce ¿yczenia. 

W dniu donios³ego Jubileuszu ¿yczê wszystkim Profesorom
i Studentom, by radowali siê blaskiem wiedzy. 

Niech poszukiwanie prawdy wci¹¿ pozostaje powo³aniem
„mê¿ów dojrza³oœci¹ rady znakomitych i w ró¿nych umiejêtno-
œciach bieg³ych”. Niechaj nadal jaœnieje tu „nauk przemo¿-
nych per³a”.

Jak powiedzia³ pierwszy rektor Uniwersytetu w Poznaniu
prof. Heliodor Œwiêcicki: „Strze¿cie siê szarzyzny ¿ycia, w
której nie ma s³oñc wielkich i ukochañ wielkich”.

Quod bonum, felix, faustum, fortunatumque sit!
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• •  Sk¹d pomys³ na Instytut Konfucjusza?
- Kilka naszych kole¿anek uczestniczy³o w

szkoleniu na terenie Chin, organizowanym
przez Chiñskie Ministerstwo Edukacji, tam
zosta³a przedstawiona idea powo³ania insty-
tucji, która bêdzie mia³a siedziby na ca³ym
œwiecie, która bêdzie zajmowa³a siê promo-
cj¹ kultury, jêzyka chiñskiego, g³ównie eduka-
cj¹ otwart¹. Wtedy te¿ zaczêliœmy siê zasta-
nawiaæ, jakie s¹ mo¿liwoœci, ¿eby utworzyæ
taki instytut w Poznaniu, po czym zdecydowa-
liœmy, ¿e spróbujemy. Przygotowania do po-
wo³ania jednostki trwa³y rok, uroczyste
otwarcie nast¹pi³o w maju 2008 roku, pod-
czas którego obecna by³a delegacja z Chiñ-
skiego Biura Promocji Jêzyka Chiñskiego. 

• •  Co jest celem Instytutu Konfucjusza? 
- Promowanie kultury chiñskiej, wspieranie

inicjatyw, zwi¹zanych z kultur¹ chiñsk¹, które
coraz czêœciej pojawiaj¹ siê w Poznaniu, edu-
kacja, nauka jêzyka chiñskiego. 

• •  Jakie by³y pocz¹tki? 
- Zaczêliœmy w paŸdzierniku 2008 roku od

kursów jêzyka chiñskiego, które polega³y na
tym, ¿e nie by³y adresowane do studentów
sinologii, ale do s³uchaczy powy¿ej 12 roku
¿ycia, wówczas uruchomiliœmy jedn¹ grupê,
która obecnie kontynuuje naukê. W lutym
powsta³y trzy nowe grupy. Uczy siê m³odzie¿
13-15 letnia, studenci nie tylko UAM, kilko-
ro pracowników naszej uczelni, kilka osób
doros³ych z zewn¹trz. Jednak nie tylko edu-
kacja, ale jak wczeœniej wspomnia³em, pro-
mowanie inicjatyw zwi¹zanych z kultur¹ chiñ-
sk¹ jest naszym celem. We wrzeœniu 2008
roku wspó³organizowaliœmy koncert „Pieœñ
o Ziemi”, oparty o poezjê chiñsk¹, siêgaj¹c¹
dynastii Han. Wsparliœmy te¿ m.in. inicjaty-
wê wyœcigów smoczych ³odzi na Malcie pod
koniec wrzeœnia. Z innych dzia³añ zewnêtrz-
nych jesteœmy wspó³pomys³odawc¹ i wspó³-
organizatorem wystawy znanego fotografika
chiñskiego Weng Fena, któr¹ do koñca

kwietnia mo¿na by³o ogl¹daæ w Centrum Kul-
tury Zamek, towarzyszy³y jej projekcje filmów
i wyk³ady. 

• •  Jakie s¹ wizje przysz³oœci?
- Pod koniec maja odbêd¹ siê obchody

Dnia Kultury Chiñskiej. Organizatorem impre-
zy s¹ studenci Zak³adu Jêzyków Chin Katedry
Orientalistyki wraz z Instytutem Konfucjusza;
w programie przewidziane s¹ tañce, œpiewy,
konkursy. W czerwcu pragnêlibyœmy zorgani-
zowaæ festiwal latawców, który w tym samym
czasie odbywa siê w Chinach. Chcemy, aby
by³a to otwarta impreza dla mieszkañców Po-
znania, aby inicjatywa ta siê rozwija³a. Byæ
mo¿e uda nam siê równie¿ w czerwcu spro-
wadziæ do Poznania jedn¹ z bardzo cieka-
wych chiñskich grup teatralnych teatru lalek.
W okresie wakacyjnym planujemy summer
camp- nauka chiñskiego po³¹czona z pozna-
waniem kultury chiñskiej, kaligrafii dla dzieci
i m³odzie¿y. 

W ramach promocji kultury chiñskiej wpa-
dliœmy na pomys³, aby przygotowywaæ sta³e
wystawy, zwi¹zane z jednym z rzemios³ chiñ-
skich, które bêd¹ dostêpne w siedzibie Insty-
tutu Konfucjusza przez rok, a nastêpnie wy-
stawa zostanie zmieniona. Planujemy te¿
sprowadziæ grupê sztuk walki z chiñskiego
uniwersytetu partnerskiego: Tianjin Universi-
ty of Technology, który s³ynie z tego, ¿e jest
tam najlepszy klub spoœród wszystkich
oœrodków akademickich, znany w ca³ych Chi-
nach. Chcielibyœmy, aby chiñscy studenci da-
li pokaz sztuk walki, a tak¿e przeprowadzili
warsztaty dla szkó³ sztuk walki, które s¹ licz-
nie obecne w Poznaniu.

• •  Wspomina³ Pan te¿ o s³owniku?
- Tak, jest jeszcze jedna du¿a inicjatywa,

której chcemy siê podj¹æ, chcemy przygoto-
waæ pierwszy w Polsce s³ownik polsko-chiñ-
ski. Zespó³ uda³o siê ju¿ powo³aæ, jesteœmy
w trakcie rozmów z dwoma chiñskimi wydaw-
nictwami. Za najwiêkszy sukces uwa¿am to,

¿e uda³o siê powo³aæ grupê ogólnopolsk¹,
sk³adaj¹c¹ siê przede wszystkim z kadry po-
znañskiej, ale tak¿e warszawskiej i krakow-
skiej. Projekt przewidziany jest na 4-5 lat, ma
powstaæ s³ownik, sk³adaj¹cy siê z oko³o 80
tysiêcy hase³, ma to byæ pierwszy taki s³ow-
nik w Polsce. 

• •  Jak ju¿ jesteœmy przy s³owniku, wróæmy
na chwilê do pierwszej inicjatywy Insty-
tutu Konfucjusza - do kursów jêzyka
chiñskiego. Kto uczy siê tego jêzyka, ja-
kie s¹ przyczyny, zwi¹zane z podjêciem
nauki?

- Motywacje s¹ bardzo ró¿ne, ale przede
wszystkim wiêkszoœæ osób chce bli¿ej po-
znaæ zewsz¹d otaczaj¹c¹ nas kulturê chiñ-
sk¹ i zmierzyæ siê ze stereotypem tego jêzy-
ka, czy rzeczywiœcie jest on „chiñszczyzn¹”,
czyli g³ówn¹ motywacj¹ jest poznanie orien-
talnej kultury, jêzyka, spojrzenie na Chiny z
innej perspektywy. Czêœæ osób uczêszcza na
zajêcia dlatego, ¿e jest to tak odleg³e, fascy-
nuje siê Orientem, czêœæ osób, g³ównie m³o-
dzie¿, przyznaje siê, ¿e myœli o studiach sino-
logicznych. Kto u nas uczy siê jêzyka chiñ-
skiego? - najliczniejsz¹ grup¹ s¹ studenci na-
uk humanistycznych i spo³ecznych - filologii,
historii, prawa, politologii.

• •  Dlaczego warto uczyæ siê chiñskiego,
poznawaæ kulturê, która fizycznie jest
nam a¿ tak odleg³a?

- Dlatego, ¿e próba poznania innoœci, a nie
ignorancja stereotypów, uczy nas pokory wo-
bec w³asnej kultury. Chiny znajduj¹ siê na po-
zycji, z któr¹ trudno rywalizowaæ, je¿eli chodzi
o ich postawê wartoœciuj¹c¹ i ich wizjê œwia-
ta. Chiñczycy s¹ silnie osadzeni w kulturze, w
hierarchii, tam w³aœnie hierarchicznoœæ stwo-
rzy³ system filozofii konfucjañskiej, który
funkcjonuje zarówno na gruncie rodziny, jak i
pañstwa. Próba spokojnego przyjrzenia siê
odmiennoœci mo¿e nauczyæ pokory, podsta-
wy otwartej na dialog miêdzykulturowy. 

Konfucjusz na Uniwersytecie
Ju¿ ponad rok przy Uniwersytecie dzia³a Instytut Konfucjusza, od kilku miesiêcy prowadzone s¹ te¿ kursy
jêzyka chiñskiego. Czy¿by „chiñszczyzna” zagoœci³a tak¿e u nas? O tym, czym jest Instytut Konfucjusza 
i jakie s¹ perspektywy na przysz³oœæ z dyrektorem, dr. Maciejem Gac¹ rozmawia Gra¿yna Barabasz

W maju zosta³a podpisana umowa ramowa o wspó³pracy pomiêdzy Uniwersytetem
Zwyczajnym w Harbinie (Chiny), reprezentowanym przez Przewodnicz¹cego Rady
Uniwersytetu, prof. Zhang Shaojie a Uniwersytetem im. A Mickiewicza w Poznaniu

reprezentowanym przez rektora, prof. dr. hab. Bronis³awa Marciniaka
Strony zobowi¹za³y siê m.in. do wspó³pracy w zakresie:

• badañ naukowych i rozwijania kontaktów miêdzy pracownikami naukowymi obydwu instytu-
cji oraz rozwijania wymiany studenckiej i uczestników ró¿nych form studiów podyplomowych
poprzez organizowanie kursów letnich i innych programów, 

• wymiany kadry naukowej, a tak¿e prowadzenia wspólnych badañ naukowych,
• wymiany publikacji i informacji naukowych,
• prowadzenia badañ przez m³odych pracowników naukowych. 
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Europejskie œrodowisko chemiczne nale¿y
do najbardziej zintegrowanych, jego
dzia³ania - czêsto „wyprzedzaj¹ epokê”.
Równie¿ w ramach Procesu Boloñskiego
europejskie wydzia³y chemiczne wypra-
cowa³y wiele modelowych rozwi¹zañ, które
staj¹ siê wzorem dla innych dziedzin. Swój
znaczny udzia³  maj¹ w tym chemicy polscy,
w tym i poznañscy z naszego uniwersytetu.
Dowodem tego jest miêdzy innymi powierze-
nie  prof. Henrykowi Koroniakowi  funkcji
prezydenta ECTNA (European Chemistry
Thematic Network Association).

- W latach  90, kiedy by³em dziekanem,
jedn¹ z wa¿niejszych problemów, które dla
ca³ej chemii w Polsce wydawa³y siê niezwykle
wa¿ne, by³o umiêdzynarodowienie studiów,
danie szansy zaistnienia i bycia zauwa¿onym
w Europie. Ku temu czas by³ dobry,  bo cho-
cia¿ Polska do Unii jeszcze w³¹czona nie by³a,
w programach edukacyjnych europejskich  ju¿
mogliœmy uczestniczyæ . mówi prof. Koroniak. 

- Szukaliœmy drogi i mo¿liwoœci  realizowa-
nia tej idei.  I otó¿ okaza³o siê, ¿e stosowna
po temu struktura powsta³a w roku 1996,
kiedy miêdzynarodowa grupa profesorów
Chemii utworzy³a najwa¿niejsz¹ chyba dziœ w
Europie organizacjê chemików zwi¹zan¹ z
kszta³ceniem na poziomie wy¿szym czyli
Europejsk¹ Sieæ Tematyczn¹ Chemii (ECTN)
Funkcjonuje ona od 1996roku w ramach pro-
gramu Erazmus, zrzesza oko³o 160
wydzia³ów chemicznych z 36 krajów. Aby
zapewniæ ci¹g³oœæ dzia³ania i niezale¿noœæ od
finansowania przez Komisjê Europejsk¹
cz³onkowie ECTN utworzyli w roku 2002 sto-
warzyszenie ECTNA ( European Chemistry
Thematic Network Association). Liczy ono

obecnie ponad 100 cz³onków (obok
wydzia³ów chemii skupia te¿ chemiczne
towarzystwa naukowe, inne organizacje  z tej
dziedziny. 

To by³y poczynania wyprzedzaj¹ce swój
czas i regulacje ujête w procesie Boloñskim.
Chodzi³o o to aby miêdzy innymi wypracowaæ
wspólne standardy  w kszta³ceniu chemików,
tak aby studenci tego kierunku mogli
przemieszczaæ siê dowolnie po europejskich
uczelniach. I kiedy student  na przyk³ad UAM
uda siê do  Pary¿a, Berlina czy Bremy od razu
staje siê te¿ studentem tamtej uczelni , bo
wiadomo ¿e spe³nia te same standardy,
wymagania. To jest dok³adnie tak, jak zaleca
proces Boloñski dzisiaj. 

Zaczêliœmy na poziomie europejskim
tworzyæ testy kompetencyjne. Takie opracow-
ania s¹ gotowe, a bêd¹ dostêpne dla wszyst-
kich zainteresowanych. Mo¿liwe bêdzie wyko-
rzystanie na egzaminach wstêpnych, do
badania  stopnia wiedzy w rozmaitych
poziomach. W ramach dzia³añ wspólnych
ECTNA uzyska³o prawo nadawania „znaku
jakoœci” zgodnego z opracowanymi standar-
dami miêdzynarodowymi dla studiów I i II
stopnia „Chemistry Eurobachelor (EB) i
Chemistry Euromaster (EM)”. Standardy te
s¹ znacznie wy¿sze ni¿  tak zwane „wyma-
gania minimalne”, ich spe³nienie oznacza, ¿e
dana jednostka prowadzi rzeczywiœcie studia
na europejskim poziomie.  Chemia uniwer-
sytecka na UAM do takich jednostek nale¿y.

Ta europejska struktura rozros³a siê i obej-
muje ju¿ nie tylko uniwersytety. Struktura
zrzesza w ca³ej Europie oko³o 160 jednostek.
Wszyscy spotykaj¹ siê raz w roku na zjeŸdzie
generalnym, tam wytycza siê cele strate-
giczne, natomiast codzienne praca  toczy siê

w grupach mniejszych, specjalistycznych,
Dzia³alnoœæ ECTN jest jeszcze wspomagana
ze œrodków  europejskich. Jest to chyba
jedyny program, który jest  finansowany tak
d³ugo, ECTNA stara siê zapewniæ sobie œrod-
ki na dzia³anie sama.

Wyniki wspólnych prac i opracowañ
stanowi¹ cenn¹ wartoœæ. Uznano wiêc, ¿e
musi istnieæ precyzyjny i skuteczny sposób
ochrony dóbr intelektualnych i tak powsta³o
ECTNA, o czym wspomnia³em ju¿ wczeœniej.
Powo³aliœmy wiêc jednostkê posiadaj¹c¹
osobowoœæ prawn¹ zarejestrowan¹, która
oczywiœcie musi mieæ swoj¹ w³adzê. I oto
funkcjê pe³nienia  przez najbli¿sze dwa lata
prezydenta - powierzono  prof. Henrykowi
Koroniakowi  z poznañskiego Wydzia³u
Chemii UAM

Ma do wspó³pracy 7 osobow¹ grupê
cz³onków Zarz¹du reprezentuj¹cych ro¿ne
kraje europejskie, co jest bardzo istotne dla
integrowania  œrodowiska europejskich
chemików. 

Jest to te¿ splendor dla w³adz uczelni, dla
chemii polskiej, która, jak potwierdzaj¹ certy-
fikaty kszta³ci chemików dobrze. Da³a  siê  te¿
poznaæ Jako wiarygodny partner.  len

Chemia… bez granic
Profesor Henryk Koroniak - prezydentem ECTNA

Ta europejska struktura
rozros³a siê i obejmuje ju¿
nie tylko uniwersytety.
Struktura  zrzesza 
w ca³ej Europie 
oko³o 160 jednostek
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Ptaki na podgl¹dzie

A kwarelka, zdobi¹ca ok³adkê, przed-
stawia kuropatwê ze stadkiem
ma³ych (prof. Tryjanowski pokazuje

na sympatyczny ¿arcik ilustratorki: jedno
pisklê zb³¹dzi³o… na grzbiet ksi¹¿ki, co
pozwala j¹ ³atwo odszukaæ w bibliotece).
Samiec to czy samica? Wœród kuropatw,
d³ugo przed postulatami feministek,
wychowaniem maleñstw zajmuj¹ siê oboje
rodzice. Dlaczego akurat kuropatwa zosta³a
zaszczycona miejscem na ok³adce? To jeden
z najlepiej zbadanych ptaków z tych pospoli-
tych, które zaludniaj¹ pola i wiejskie podwór-
ka. Pozosta³e, a w ksi¹¿ce pojawia siê ich
ponad 250 gatunków, mia³y mniej szczêœcia.
- Zadzia³a³ „paradoks pospolitoœci”, jak to
nazywaj¹ Anglicy - œmieje siê prof.
Trojanowski.

- Pospolite gatunki wystêpuj¹ licznie i czês-
to, wiêc naukowcom zdaje siê, ¿e badanie ich
mo¿na od³o¿yæ na póŸniej. To ju¿ sta³o siê
niemal przys³owiowe, ¿e studenta, który nie
znalaz³ tematu pracy magisterskiej wysy³a siê
„na liczenie bocianów”, czyli podsuwa siê mu
problematykê banaln¹. Tymczasem z tych
wielu pospolitych wyliczeñ bocianów wynikaj¹
wnioski niejednokrotnie ciekawsze ni¿ 
z wyrafinowanych badañ rzadkich okazów. 
W rezultacie tego „paradoksu pospolitoœci”
wci¹¿ niewiele wiemy o procesach, jakie
zachodz¹ w populacji niemal 75% gatunków
polskich ptaków, zwi¹zanych na sta³e lub
przejœciowo z krajobrazem rolniczym. Jest to
wiêc pierwsza tego rodzaju tak ca³oœciowa
publikacja w Polsce.

„Ekologia ptaków krajobrazu rolniczego”
jest ksi¹¿k¹ naukow¹, w której zastosowano
skomplikowane metody statystyczne i wyko-
rzystano wyniki wielu ró¿nych badañ. Jednak

mo¿e byæ interesuj¹ca tak¿e dla zaawan-
sowanych „ptakolubów”, a ju¿ na pewno dla
ka¿dego ciekawe s¹ ró¿ne, wynikaj¹ce z niej
wnioski, jak choæby niepokoj¹cy sygna³, ¿e 
w Polsce populacja skowronków w ci¹gu
ostatnich 30 lat spad³a w niektórych rejonach
nawet piêciokrotnie. U wróbli sytuacja
wygl¹da te¿ katastrofalnie. Te ptaki s¹, jak to
dosadnie okreœla prof. Tryjanowski,
„wskaŸnikami bajzlu”: lubi¹ chwasty i w ogóle
nieporz¹dek. Strzy¿one trawniki, tuje 
i pozbruk wyganiaj¹ je natychmiast z naszego
otoczenia. 

Jak bardzo stan krajobrazu rolniczego
wp³ywa na populacjê ptaków mo¿na zauwa¿yæ
na podstawie tego, ¿e w wystêpowaniu
ró¿nych gatunków do dziœ dostrzegalne s¹
œlady dawnych granic zaborów, w których
ró¿na by³a kultura rolna. Ka¿dy z regionów ma
swojego ptaka, któremu w szczególny sposób
odpowiadaj¹ zarówno warunki naturalne, jak 
i agrokultura. Dla Œl¹ska jest to, na przyk³ad
kl¹skawka czy rzêpo³ucha, dla Wielkopolski
potrzeszcz. Potrzeszcz ptaszek szary, skrom-
ny jak typowy poznaniak. Jego œpiew to
monotonne trzeszczenie, czyli… nic
ciekawego, choæ z kolei ta wielkopolska
ptaszyna ceni sobie ¿ycie rodzinne, w wiêk-
szych grupach, w których pos³uguje siê odmi-
anami tego trzeszczenia, czyli jakby gwarami.
Potrzeszcz czuje siê najlepiej w Wielkopolsce,
bo lubi du¿e, odkryte, p³askie po³acie, a czuje
siê u nas lepiej ni¿ na Pomorzu z powodu
cieplejszego klimatu. Skromny strój nie
przeszkadza mu w bujnym ¿yciu p³ciowym -
zdrady zarówno ze strony samiczek, jak i sam-
ców s¹ na porz¹dku dziennym. Niby to
nieprzyzwoite, ale zapewnia zdrowe i liczne
potomstwo. Co wiêcej, krewni potrzeszcza

¿yj¹ w Szkocji, a wiadomo, ¿e poznaniacy to…
Szkoci w spodniach. Tam populacje s¹ mniej
liczne, wiêc samce z powodu niedostatku
samiczek wpadaj¹ w depresjê… 

Oczywiœcie, w ksi¹¿ce obyczaje
potrzeszcza opisane s¹ bardziej naukowym
jêzykiem. Dowiemy siê z ksi¹¿ki dlaczego pol-
ski krajobraz rolniczy wci¹¿ têtni ptasim
¿yciem, bardziej ni¿ u zaawansowanych 
w intensywnej gospodarce rolnej s¹siadów.
Dowiemy siê, co zagra¿a ptakom i jak mo¿na
je chroniæ. Okazuje siê, ¿e elektrownie wia-
trowe, jeœli zostan¹ postawione zgodnie ze
wskazaniami ornitologów, nie zagra¿aj¹ tak
ptakom, jak zwyk³o siê s¹dziæ. Dowiemy siê
te¿ o pakietach rolno-œrodowiskowych, czyli
œrodkach, jakie mo¿na zdobyæ z Unii
Europejskiej na rolnictwo przyjazne ptakom. 

Prof. Tryjanowski jest dobrze znany 
na naszej uczelni, choæby jako noblista, ale
równie¿ wspó³autorzy ksi¹¿ki to ciekawe
postacie. Dr Stanis³aw KuŸniak przez 40 lat
by³ nauczycielem biologii w Lesznie (ilu¿
musia³ wychowaæ mi³oœników ptaków!).
Obecnie na emeryturze. Wspó³autor mono-
grafii „Ptaki Wielkopolski” i autor ponad 
100 prac naukowych. Jego ulubione ptaki 
to bocian, dymówka i g¹siorek. Doc.
Krzysztof Kujawa pracuje w Instytucie Badañ
Œrodowiska Rolniczego i Leœnego PAN 
w Poznaniu - ostatnio zajmowa³ siê wp³ywem
lisów na wystêpowanie i zagêszczenie
ptaków. Prof. Leszek Jerzak jest biologiem 
z Uniwersytetu Zielonogórskiego, mi³oœnikiem
srok, bocianów, kawek i mazurków,
za³o¿ycielem Muzeum Bociana Bia³ego 
w K³opocie, pomys³odawc¹ Dnia Bociana.
Ostatnia taka impreza zgromadzi³a prawie
1,5 tysi¹ca osób. 

Powodzenie ksi¹¿ki na portalu 
przyrodniczym, jeszcze zanim
ukaza³a siê w ksiêgarniach,
zaskoczy³o nie tylko autorów, 
ale nawet wydawcê. Mowa
o œwie¿o wydanej ksi¹¿ce „Ekologia
ptaków krajobrazu rolniczego”,
napisanej przez 
prof. Piotra Tryjanowskiego 
wraz ze Stanis³awem KuŸniakiem,
Krzysztofem Kujaw¹ 
i Leszkiem Jerzakiem. 
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Uhonorowany doktoratem profesor Alberti
jest zoologiem, wybitnym specjalist¹ w
kilku dziedzinach zoologii nauk przyrodni-
czych. Po habilitacji - w 1980 roku - obj¹³
stanowisko docenta w znanym z wysokiego
poziomu Uniwersytecie w Heidelbergu,
gdzie pracowa³ przez kolejnych 15 lat, a
nastêpnie zosta³ wybrany na stanowisko
dyrektora Instytutu Zoologii Uniwersytetu
w Greifswaldzie. 

Specjalizacja naukowa 
W swoich badaniach znakomicie ³¹czy wiedzê
z kilku na pozór odleg³ych dzia³ów, choæ materia-
³em badawczym zawsze s¹ stawonogi,
zw³aszcza pajêczaki. Zajmowa³ siê syste-

matyk¹, ekologi¹ i biologi¹ roztoczy, faun¹
glebow¹, a s¹ to zagadnienia o du¿ym znacze-
niu aplikacyjnym, miêdzy innymi w sytuacjach
ska¿enia pod³o¿a (tzw. kwaœne deszcze). 

G³ównym polem zainteresowañ prof.
Albertiego s¹ badania morfologiczne nad
ultrastruktur¹ ró¿nych narz¹dów i uk³adów
wewnêtrznych, takich jak: uk³ady rozrodczy i
wydalniczy, gruczo³y wydzielnicze, budowa
plemników, oogeneza i spermatogeneza czy
te¿ narz¹dy zmys³ów. W tej dziedzinie jest
niekwestionowanym autorytetem œwiatowym.

Profesor Alberti jest cz³onkiem wielu
europejskich i amerykañskich towarzystw
naukowych: European Association of
Acarologists, Acarological Society of
America, Arachnological Society of America,
European Societe of Arachnology,
International Society of Arachnology,
Polskiego Towarzystwa Akarologicznego oraz
cz³onkiem rad redakcyjnych, wiod¹cych zoo-
logicznych czasopism, jak np.: „Journal of
Morphology” (Nowy Jork), „Acta Zoologica”
(Sztokholm), „Experimental & Applied
Acarology” (Amsterdam).

Dorobek naukowy 
Lista publikacji zawiera oko³o 200 pozycji, w
tym 17 ksi¹¿kowych i ponad 190 oryginal-
nych rozpraw. Zwa¿ywszy na specyfikê uprawia-
nej dziedziny, jest to lista imponuj¹ca.
Publikacje ksi¹¿kowe wydawane by³y w 5 kra-
jach europejskich i w USA. Prof. G. Alberti
znany jest z bardzo szerokiej wspó³pracy
naukowej z ró¿nymi uczonymi z rozmaitych
oœrodków. Wœród jego publikacji znaleŸæ
mo¿na a¿ 49 wspó³autorów zagranicznych.
Niewielu mniej ma wspó³pracowników w
swoim w³asnym kraju. Kooperuje miêdzy innymi

z takimi renomowanymi oœrodkami jak
Uniwersytet Harvarda, Uniwersytet
Kalifornijski, uniwersytetami w Nowym Jorku i
Waszyngtonie, a tak¿e z piêcioma polskimi
uczelniami. Prof. Alberti w 1983 roku
nawi¹za³ roku wspó³pracê autorsk¹ z prof. Cz.
B³aszakiem podczas pobytu tego ostatniego
na Uniwersytecie w Heidelbergu. PóŸniejsza
wspó³praca objê³a tak¿e innych uczonych z
naszego Uniwersytetu, a w dalszej kolejnoœci
tak¿e inne nasze oœrodki. Profesor wspó³pra-
cowa³ tak¿e z 12 uczonymi z Polski (efekt
tego dzia³ania to 24 wspólne rozprawy
naukowe i jeden rozdzia³ w ksi¹¿ce. Z tego te¿
13 prac zosta³o wykonanych w Zak³adzie
Morfologii Zwierza UAM). W wielu przypad-
kach prof. Alberti by³ inicjatorem wspólnych
badañ. Powy¿sze publikacje udokumentowa³y
liczne odkrycia naukowe, zw³aszcza z zakresu
biologii rozrodu i morfologii mikrostruktur
Acarina oraz wp³ywu zwi¹zków toksycznych na
morfologie tych¿e pajêczaków. Kandydat, w
ramach wspó³pracy z polskimi uczelniami
przyjmuje i kszta³ci naszych sta¿ystów i dok-
torantów, a w zamian przysy³a do nas swoich
uczniów. Dziêki niemu zosta³a podpisana oficjal-
na umowa miedzy Zak³adem Morfologii UAM,
a Uniwersytetem w Greifswaldzie, dotycz¹ca
wymiany sta¿ystów. Ta dzia³alnoœæ ewidentnie
przyczynia siê do szybkiego przep³ywu 
informacji naukowych, jeszcze w trakcie
prowadzenia badañ.

W 2003 roku wieloletnia wspó³praca pro-
fesora Albertiego z oœrodkami naukowymi w
Polsce oraz jego niekwestionowana pozycja
jako œwiatowej s³awy badacza zosta³y
dostrze¿one przez Fundacjê na Rzecz Nauki
Polskiej, która przyzna³a mu honorowe
Stypendium im. Aleksandra von Humboldta. 
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Prof. dr hab. Gerd Alberti 
honorowym doktorem UAM

Obchody rocznicowe UAM na Wydziale Studiów Edukacyjnych
Sesja z okazji dziewiêædziesi¹tej rocznicy
UAM zosta³a zorganizowana przez Zak³ad
Historii Wychowania oraz Towarzystwo Hi-
storii Edukacji Oddzia³ Poznañsko-Toruñski
w dniu 4 maja 2009 roku na Wydziale Stu-
diów Edukacyjnych, stanowi³a tym samym
przyczynek do uroczystoœci jubileuszowych
Uniwersytetu.

Otwarcia konferencji dokona³ prof. dr hab.
Wies³aw Jamro¿ek, kierownik Zak³adu Histo-
rii Wychowania, witaj¹c przyby³ych pracowni-
ków i studentów WSE, a tak¿e goœci z Uni-
wersytetu Przyrodniczego. Inauguruj¹cy wy-
k³ad na temat: „Wspó³czesny model uniwer-
sytetu” wyg³osi³ dziekan WSE, prof. zw. dr
hab. Zbyszko Melosik, który zwróci³ uwagê
na kilka istotnych zagro¿eñ dla kierunków hu-

manistycznych, wynikaj¹cych z procesu ko-
mercjalizacji kszta³cenia studentów i rosn¹-
cej zale¿noœci badañ naukowych od œwiata
biznesu i polityki. 

Druga czêœæ sesji, przygotowana przez
pracowników Zak³adu Historii Wychowania,
zosta³a poœwiêcona genezie funkcjonowania
UAM. Pocz¹tków poznañskiej uczelni upatru-
je siê w Akademii Lubrañskiego, której histo-
rii poœwiêci³ swój referat pt. „Akademia Lu-
brañskiego w dziejach Wielkopolski” mgr Mi-
cha³ Nowicki. „Nieudane próby powo³ania
Uniwersytetu w Poznaniu w okresie staropol-
skim” zosta³y omówione z wielk¹ erudycj¹
przez prof. zw. dr hab. Dorotê ¯o³¹dŸ-Strzel-
czyk, która g³ównej przyczyny niepowodzeñ
licznych prób upatrywa³a w niechêci Wszech-
nicy Krakowskiej. 

Z kolei okolicznoœci powstania Wszechnicy
Piastowskiej zaprezentowa³a dr Edyta G³o-
wacka-Sobiech, która zwróci³a uwagê na kon-
tekst polityczno-spo³eczny utworzenia po-
znañskiej Almae Matris oraz na pochodzenie
pierwszych jej profesorów i ich zainteresowa-
nia naukowe. Natomiast mgr Konrad Klu-
czyñski w wyst¹pieniu pt. „Pedagogika na
Uniwersytecie Poznañskim” przypomina³
ewolucjê pedagogiki na uczelni, zwróci³ te¿
szczególn¹ uwagê na powstanie w 1993 r.
Wydzia³u Studiów Edukacyjnych UAM.

Zakoñczenia sesji, po interesuj¹cej dysku-
sji wokó³ referatów, dokona³ przewodnicz¹cy
poznañsko-toruñskiego oddzia³u THE, dr
Krzysztof Ratajczak.

Katarzyna Kabaciñska 
Krzysztof Ratajczak
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W ramach obchodów jubileuszu 90-lecia
naszej uczelni, w dniu 8 maja, na Wydzia-
le Nauk Politycznych i Dziennikarstwa na
Morasku odby³a siê konferencja: „Uniwer-
sytet XXI wieku. Kierunki i uwarunkowa-
nia rozwoju”. Celem spotkania by³a otwar-
ta debata na temat perspektyw rozwoju
Uniwersytetu w kontekœcie wspó³cze-
snych przemian cywilizacyjnych, kulturo-
wych, gospodarczych.

Zaproszeni zostali przedstawiciele
w³adz, profesorowie wszystkich poznañ-
skich szkó³ wy¿szych, gdy¿ jak stwierdzi³
dziekan Wydzia³u Nauk Politycznych i
Dziennikarstwa, dr hab. Tadeusz Wallas:
„przysz³oœæ jest wspólna”, a takie spotka-
nia daj¹ szansê wymiany zadañ, koordyna-
cji poczynañ, mog¹ staæ siê pocz¹tkiem
wspó³pracy miêdzy poznañskim uczelnia-
mi, która szczególnie jest konieczna w do-
bie przemian i kryzysu gospodarczego. 

Konferencjê w imieniu rektora, prof. dr.
hab. Bronis³awa Marciniaka otworzy³ pro-
rektor, prof. dr hab. Jacek Guliñski, który
podkreœli³ potrzebê wypracowania szcze-
gó³owych warunków rozwoju Uniwersytetu.
Jednoczeœnie przypomnia³, ¿e jest opraco-
wana strategia rozwoju uczelni na najbli¿-
sze dziesiêæ lat, której ogólne kierunki roz-
woju stanowi¹: badania, jakoœæ dydaktyki,
otwartoœæ na otoczenie gospodarcze i spo-
³eczne, nie tylko w kontekœcie Unii Europej-
skiej oraz profesjonalne zarz¹dzanie. 

Wœród prelegentów znaleŸli siê wybitni
profesorowie, którzy od lat pracuj¹ na rzecz
rozwoju Uniwersytetu i nauki, m.in.: prof. dr
hab. Stanis³aw Jurga, prof. dr hab. Jerzy
Brzeziñski, prof. dr hab. Zdzis³aw Puœlecki,
prof. dr hab. Jacek Sobczak, prof. dr hab.
Jacek Sójka, prof. dr hab. Zbyszko Melosik.
Prelegenci w swych wyst¹pieniach omawia-
li aktualne trendy w edukacji i ich wp³yw na

funkcjonowanie Uniwersytetu, misjê Uni-
wersytetu w XXI wieku, dylematy szkolnic-
twa wy¿szego, zagro¿eniach, jakie niesie ze
sob¹ uniwersytet sieciowy, rolê wiedzy w
globalnym œwiecie, zagadnienia wolnoœci
badañ naukowych i etycznych problemów
rozwoju Uniwersytetu. 

Po obradach plenarnych odby³a siê de-
bata panelowa, w pierwszej czêœci podjêto
dyskusjê o rynku pracy w kontekœcie struk-
tury kszta³cenia, drugim tematem rozmów
sta³a siê to¿samoœæ wspó³czesnej wy¿szej
uczelni: „Uniwersytet - œwi¹tynia wiedzy czy
przedsiêbiorstwo?”. Liczne i burzliwe wy-
st¹pienia, które towarzyszy³y konferencji
s¹ potwierdzeniem, ¿e istnieje potrzeba
otwartego dialogu na temat przysz³oœci
Uniwersytetu i kierunków jego rozwoju, ¿e
nale¿y podj¹æ dzia³ania integruj¹ce œrodo-
wisko akademickie w Poznaniu, stworzyæ
silny system badañ interdyscyplinarnych.
Obecnoœæ oraz aktywnoœæ dziekanów i
przedstawicieli wydzia³ów podczas obrad
daje podstawy, by s¹dziæ, ¿e jest gotowoœæ
do rozpoczêcia dzia³añ, zmierzaj¹cych do
budowy Uniwersytetu wspólnych celów,
Uniwersytetu wspólnej przysz³oœci, Uniwer-
sytetu XXI wieku.

Gra¿yna Barabasz

W trzydziest¹ rocznicê pielgrzymki
Jana Paw³a II do Polski, w Kole-
gium Europejskim UAM w Gnie-

Ÿnie odby³a siê uroczysta sesja naukowa, po-
œwiêcona obchodom tego pamiêtnego wyda-
rzenia. Aula Kolegium zgromadzi³a znakomi-
te osobistoœci z w³adz Uczelni, w³adz koœciel-
nych, œwiata nauki oraz administracji pañ-
stwowej. Obecni byli miêdzy innymi: Prymas
Józef Glemp, biskupi Bogdan Wojtuœ i Woj-
ciech Polak, arcybiskup Tadeusz Goc³owski,
arcybiskup Henryk Muszyñski, Marsza³ek
Województwa Wielkopolskiego - Marek Wo-

Ÿniak a tak¿e rektorzy wy¿szych uczelni z
Wielkopolski oraz pracownicy i studenci Uni-
wersytetu im. Adama Mickiewicza w Pozna-
niu. Mottem przyœwiecaj¹cym uroczystoœci
by³y s³owa homilii Jana Paw³a II, wyg³oszone
podczas jego wizyty w GnieŸnie 03.06.1979
roku: „Pójdziemy ku przysz³oœci! WeŸmijcie
Ducha Œwiêtego!” [J 20,22]

Mówiono o szczególnej wadze papieskiej
wizyty, zarówno dla Polski, jak te¿ ca³ego
œwiata, o ponadczasowoœci s³ów Jana Paw³a
II, które mimo up³ywu 30 lat wci¹¿ wydaj¹ siê
byæ aktualne, zw³aszcza w perspektywie

wspó³czesnych problemów Koœcio³a i Europy.
Pomys³odawcami tego wyj¹tkowego spotka-
nia byli arcybiskup Henryk Muszyñski, Metro-
polita GnieŸnieñski oraz prof. dr hab. Leszek
Mrozewicz, dyrektora naukowy Kolegium Eu-
ropejskiego UAM. S³owo wstêpne wyg³osi³
ks. prof. dr hab. Bogdan Czy¿ewski, dziêku-
j¹c inicjatorom za urzeczywistnienie tego
spotkania oraz akcentuj¹c fakt, ¿e ma ono
charakter nie tylko wspomnieniowy, ale tak¿e
pozwala spojrzeæ na czasy obecne i przysz³e
przez perspektywê s³ów Papie¿a Polaka. 

Piotr Pawlak

Uniwersytet XXI wieku Poznañ na konferencji 
FLAIRS-22

30 rocznica wizyty Jana Paw³a II w GnieŸnie

Rozpoczê³a siê konferencja naukowa FLAIRS-
22 (Florida Artificial Intelligence Research So-
ciety Conference) na wyspie Sanibel w stanie
Floryda (USA). Poznañ podczas spotkania re-
prezentuje pracownik Uniwersytetu im. Adama
Mickiewicza Jêdrzej Osiñski. Jego udzia³ w kon-
ferencji wspiera miasto Urz¹d Miasta Poznania. 

Konferencja rozpoczê³a siê wyk³adem o zasto-
sowaniu sztucznych nauczycieli (tzw. agentów) w
pedagogice, w tym o ró¿nych interesuj¹cych
aspektach, jak chocia¿by wywo³ywaniu u u¿yt-
kownika odpowiedniego nastroju. Po prelekcji
rozpoczê³a siê tzw. sesja plakatowa. Poznaniak
przedstawi³ nowy sposób przetwarzania przez
komputer wiedzy o czasie i przestrzeni. Obok
plakatu pokazane by³y materia³y promuj¹ce Po-
znañ. - Prezentacja cieszy³a siê sporym zaintere-
sowaniem. Foldery reklamowe by³y okazj¹ do za-
proszenia s³uchaczy na konferencjê LTC'09
(Language and Technology Conference), która w
listopadzie po raz czwarty odbêdzie siê w Pozna-
niu - wyjaœnia Jêdrzej Osiñski (informacje:
www.ltc.amu.edu.pl). Jedna z popo³udniowych
sesji wyk³adów obejmowa³a miêdzy innymi zaga-
dnienia nauczania sztucznej inteligencji. Prezen-
towano propozycje zajêæ, w czasie których stu-
denci pisz¹ oprogramowanie dla robotów. Warto
wspomnieæ, ¿e na Wydziale Matematyki i Infor-
matyki UAM studenci maj¹ mo¿liwoœæ uczestni-
czenia w zajêciach z zakresu robotyki, gdzie ma-
j¹ mo¿liwoœæ budowania robotów, montowania w
nich sensorów (takich jak czujniki ruchu, dŸwiê-
ku, natê¿enia œwiat³a), a nastêpnie samodziel-
nej implementacji programu, który zdecyduje o
„umiejêtnoœciach” maszyny.

Wyjazd przedstawiciela poznañskiego Uniwer-
sytetu wspiera Urz¹d Miasta. Celem wspó³pracy
jest pomoc w rozwoju i promocji badañ nauko-
wych, realizowanych w Poznaniu oraz promocja
Poznania jako miasta specjalistów, w którym po-
wstaj¹ nowe idee. na
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K olegium Europejskie w GnieŸnie, usy-
tuowane w œredniowiecznej stolicy
Polski, by³o idealnym miejscem dla

miêdzynarodowej konferencja historycznej:
„Œwiêty Brunon z Kwerfurtu i jego epoka”,
poœwiêconej postaci arcybiskupa œw. Bonifa-
cego oraz czasom, w których ¿y³ (prze³om X i
XI wieku). Zorganizowane w dniach 6 - 8 ma-
ja przedsiêwziêcie zgromadzi³o uczestników
z Niemiec, W³och, Wêgier, Czech, S³owacji
oraz Polski. Konferencja przygotowana zosta-
³a przez Kolegium Europejskie oraz Instytut
Historii Uniwersytetu im. Adama Mickiewicza
w Poznaniu. By³o to ju¿ pi¹te z cyklu spotkañ
poœwiêconych podobnej tematyce. Cyklicz-
noœæ wydarzenia zaowocowa³a ukonstytuo-
waniem siê specyficznego zwyczaju, który od
osoby pomys³odawcy nosi nazwê „Kawy
Samsonowiczowskiej”. Polega on na organi-
zowaniu krótkiej przerwy na kawê, bezpoœre-
dnio po otwarciu imprezy.

Oficjalnej inauguracji dokona³ dyrektor na-
ukowy Kolegium Europejskiego prof. dr hab.
Leszek Mrozewicz, uroczyœcie witaj¹c jej

uczestników. Po „Kawie Samsonowiczow-
skiej”, pierwszym prelegentem by³ prof. dr
hab. Henryk Samsonowicz z Uniwersytetu
Warszawskiego, który w sposób niezwykle in-
teresuj¹cy opisywa³ wielowymiarowe relacje
pomiêdzy g³ównymi obszarami religijnymi na
prze³omie I i II tysi¹clecia. Nastêpnie, prof. dr
hab. Roman Micha³owski z Uniwersytetu
Warszawskiego przedstawi³ zgromadzonym
kwestiê pojmowania i prze¿ywania duchowo-
œci w opisywanych czasach. Pierwszy dzieñ
przeznaczony by³ g³ównie na wyst¹pienia o
charakterze ogólnym, wprowadzaj¹cym ucze-
stników w klimat oraz problematykê epoki. 

By³ to pierwszy etap konferencji, po
którym organizatorzy przewidzieli czêœæ g³ów-
n¹, sk³adaj¹c¹ siê z 10 referatów, bardziej
bezpoœrednio zwi¹zanych z postaci¹ tytu³o-
w¹. Czêœæ ta wype³ni³a dzieñ drugi oraz po³o-
wê trzeciego dnia konferencji. Uczestnicy za-
poznali siê m.in. ze spo³eczno-politycznymi
aspektami panowania cesarza Ottona III, z
tematyk¹ hagiografii X i XI wieku oraz z rol¹,
jak¹ pe³ni³ w tej problematyce œw. Brunon z

Kwerfurtu, któremu przypisywane jest autor-
stwo dwóch ¿ywotów œw. Wojciecha. Dwa
ostatnie referaty (dr Stanis³aw Rosik z Uni-
wersytetu Wroc³awskiego oraz prof. UAM dr
hab. Hanna Kóèka-Krenz z Uniwersytetu im.
Adama Mickiewicza w Poznaniu) mia³y cha-
rakter podsumowuj¹cy, bêd¹c w pewnym
sensie klamr¹ spinaj¹c¹ poprzednie wyst¹-
pienia i dotyczy³y historii Koœcio³a w Polsce w
œwietle Ÿróde³ pisanych i archeologicznych.

Podsumowuj¹c konferencjê prof. UAM dr
hab. Józef Dobosz, prodziekan Wydzia³u Histo-
rycznego UAM, zwróci³ uwagê na jej organiza-
cyjny sukces, jako ¿e wyg³oszone zosta³y wszy-
stkie z zaplanowanych piêtnastu referatów.
Po¿ytecznoœæ celnych obserwacji oraz owocne
i interesuj¹ce dyskusje œwiadcz¹ tak¿e o suk-
cesie merytorycznym, co w konsekwencji po-
zwala z przekonaniem zaliczyæ konferencjê do
udanych. GnieŸnieñskie wydarzenie doskona-
le korespondowa³o z odbywaj¹cymi siê w tym
czasie obchodami dziewiêædziesiêciolecia Uni-
wersytetu im. Adama Mickiewicza w Poznaniu. 

Piotr Pawlak

„Œwiêty Brunon z Kwerfurtu i jego epoka”

- Proszê spróbowaæ nakreœliæ jej kszta³t w powietrzu - za-
chêca³ znany z porannego programu Radia „Merkury” An-
drzej Ogórkiewicz. Publicznoœæ, zgromadzona na poznañ-
skim Starym Rynku, ze sporym trudem odtwarza³a gestem
kszta³t bandury, ukraiñskiego instrumentu ludowego. Chwi-
lê póŸniej ka¿dy z widzów móg³ ogl¹daæ wystêp tria, wyko-
nuj¹cego na nim mniej i bardziej znane motywy muzyczne. 

Ludzie krz¹tali siê wokó³ wystawionych nieopodal straga-
nów, przy których ubrani w narodowe stroje ukraiñscy rzemie-
œlnicy oferowali swoje wyroby. Zmêczeni niedzielnym s³oñcem
goœcie odpoczywali przy szklaneczce kwasu chlebowego.
Wprawne oko mog³o niekiedy wy³owiæ z wielobarwnego t³umu
przechadzaj¹cego siê Jerzego Hoffmana. W ten sposób,
wœród muzyki, tañca, ferii barw i niezwyk³ych smaków odby-
wa³ siê Jarmark Ukraiñski, koñcz¹cy drug¹ edycjê festiwalu,
znanego jako „Ukraiñska Wiosna”.

W programie festiwalu prócz wspomnianego jarmarku, zna-
laz³y siê koncerty ukraiñskich zespo³ów takich jak „Tartak”,
który wyst¹pi³ wraz z polsk¹ grup¹ „Lao Che”. Klub „Blue No-
te” goœci³ natomiast muzyków z wykonuj¹cego muzykê ludo-
w¹ w rockowej aran¿acji zespo³u „DrymbaDaDzyga”. Taka for-
ma promocji przyci¹ga³a nawet obcokrajowców.

- Szczerze mówi¹c, ma³o wiedzia³am o Ukrainie, w³aœciwie
niewiele poza tym, ¿e jest to kraj we wschodniej Europie - mówi
Katrina, hiszpanka, studiuj¹ca w Poznaniu w ramach programu
Erasmus. - Nie mia³am pojêcia, ¿e graj¹ tam tak¹ muzykê! - rzu-
ca z uznaniem, bij¹c jednoczeœnie brawo dla artystów. Meloma-
nom o odmiennych gustach organizatorzy zaoferowali m.in. wy-
stêp „Kijowskich Solistów” w Auli UAM czy koncert organowy w
koœciele farnym.

- Odnieœliœmy sukces - mówi Katarzyna Laudañska, absol-
wentka wschodoznawstwa na UAM i wspó³organizator impre-

zy. - Rok temu nikt nie spodziewa³ siê, ¿e tak daleko od gra-
nic Ukrainy uda siê zorganizowaæ najwiêkszy w Polsce festi-
wal, poœwiêcony kulturze tego kraju. Zainteresowanie w Wiel-
kopolsce i na Ukrainie by³o bardzo du¿e. Znad Dniepru przy-
jecha³o do Poznania 18 dziennikarzy, reprezentuj¹cych naj-
wa¿niejsze stacje telewizyjne, radiowe oraz g³ówne tytu³y pra-
sowe. Dopisa³y tak¿e polskie media. - Naszym celem jest wal-
ka ze stereotypami - odpowiada Kasia, zapytana o cele festi-
walu - chcemy budowaæ dyplomacjê na poziomie cz³owiek-
cz³owiek, a wiêc tê najwa¿niejsz¹, obywatelsk¹. Jest to istot-
ne, zw³aszcza teraz, gdy wiemy ju¿ na pewno, ¿e Poznañ bê-
dzie gospodarzem Euro 2012, które organizujemy przecie¿
wspólnie z Ukrain¹.

Rozmach i popularnoœæ „Ukraiñskiej Wiosny” œci¹ga do
stolicy Wielkopolski tak¿e znane osobistoœci œwiata filmu. W
tym roku nad Wartê przyjecha³ Jerzy Hoffman, który w kame-
ralnych wnêtrzach kina „Rialto” prezentowa³ swój dokument
„Ukraina - narodziny narodu”. Obok re¿ysera zasiad³ Bohdan
Stupka, ukraiñski aktor znany z roli Popiela w „Starej Baœni”
oraz Chmielnickiego w „Ogniem i mieczem”. Projekcjê niezna-
nego w Polsce obrazu poprzedzi³o spotkanie z artystami w
„Gazeta Café” przy placu Wolnoœci. Na zaproszenie organiza-
torów przybyli do Poznania tak¿e trzej znani ukraiñscy polito-
lodzy: Oleksy Harañ, Wolodymyr Fesenko i Mykola Riabczuk.
Wraz z dr. Markiem Figur¹ z Instytutu Wschodniego UAM oraz
dr. Piotrem Andrusieczko z Pomorskiej Akademii Pedagogicz-
nej w S³upsku prowadzili oni debatê, poœwiêcon¹ przysz³oœci
Ukrainy. 

Organizatorzy przyznaj¹, ¿e nie daliby sobie rady bez wspar-
cia studentów, którzy chêtnie zg³aszali siê do pracy jako wo-
lontariusze - 50 osób d³ugo przed otwarciem imprezy zajmo-
wa³o siê przygotowaniami. Wiele z nich deklaruje, ¿e za rok
tak¿e pomo¿e. Kamil Ca³us

Kozacka Wiosna w Poznaniu
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• „W wiosennym nastroju” (3. IV) rozpoczêli
filharmonicy swój kwietniowy repertuar. Punk-
tem kulminacyjnym pierwszego koncertu by³a
bardzo lubiana przez wielu melomanów I
Symfonia „Wiosenna” Roberta Schumanna,
œwietnie zagrana pod batut¹ 29-letniego dyry-
genta niemieckiego Christopha Alstaedta,
ukszta³towanego przez takich mistrzów, jak
Kurt Masur, czy Pierre Boulez. W Poznaniu ar-
tystê goœciliœmy po raz pierwszy. Pozostanie
te¿ w pamiêci interpretacj¹ popularnej uwer-
tury do „Wilhelma Tella” Rossiniego i raczej
nieznanej miniatury Beli Kovacsa „Hommage
á Manuel de Falla”, a tak¿e akompaniamen-
tami do dwóch „Koncertstück” Mendelssoh-
na-Bartholdy'ego. Ich solistami byli: Dimitri
Ashkenazy, urodzony w Nowym Jorku wirtuoz
klarnetu, znany szeroko w œwiecie muzycz-
nym oraz katowiczanin Roman Widaszek, gra-
j¹cy na rzadko s³yszanym z estrad instrumen-
cie - ro¿ku basetowym.

• „Muzyka dawna - persona grata” - ten sta-
³y festiwal przyci¹gn¹³ (17. IV) mi³oœników
muzyki Händla; ca³y kulturalny œwiat czci
250. rocznicê œmierci barokowego mistrza.
Orkiestra „Arte dei Suonatori” nagra³a nie-
dawno album p³ytowy „12 concerti grossi op.
6 Georga Friedricha Händla”, spopularyzo-
wany ju¿ na œwiecie. Kilka z nich zabrzmia³o
na poznañskim koncercie. Natomiast baro-
kowe arie z dwóch, mniej znanych oratoriów,
wykona³a od dawna wspó³pracuj¹ca z zespo-
³em ”AdS” szwedzka œpiewaczka Maria Keo-
hane. Dyrygowa³ Francuz Martin Gester. 

• 394. Koncert Poznañski (18. IV) wype³ni³y
tylko dwa dzie³a: dobrze wszystkim znana i
zwykle chêtnie s³uchana, VI Symfonia „Pasto-
ralna” Ludwiga van Beethovena, bardzo sta-
rannie zagrana przez naszych filharmoników
pod batut¹ Marka Pijarowskiego oraz bodaj
po raz pierwszy wykonany w Polsce II Koncert
fortepianowy Franza Xavera Scharwenki z so-
listk¹ Agnieszk¹ Ufniarz. Przypomnijmy, ¿e 15
XII 2007 r., podczas 382. edycji, s³uchano I
Koncertu tego kompozytora, pianisty i peda-
goga, urodzonego w 1850 r. w Szamotu³ach
(ojciec Niemiec, matka Polka), zmar³ego w
1924 r. w Berlinie. Artysty niezwykle aktywne-
go. Po nauce w poznañskim gimnazjum (dzi-
siaj im. œw. Jana Kantego), wyjecha³ na studia
muzyczne do Niemiec. Odbywa³ tournée po
Europie i Ameryce. Za³o¿y³ szko³y muzyczne w
Berlinie i Nowym Jorku. Sporo komponowa³.
W Szamotu³ach od pewnego czasu dzia³a Mu-
zyczny Salon Scharwenków (Franz Xaver mia³
starszego brata, te¿ artystê-muzyka). Teraz
do wskrzeszenia pamiêci o polsko-niemiec-
kim twórcy przyczynia siê te¿ Poznañ, m.in.
dziêki komentatorowi Krzysztofowi Szaniec-
kiemu s³uchacze Koncertów Poznañskich
wiedz¹ o nim najwiêcej. 

• Sympatyczne niedzielne (26. IV) popo³u-
dnie z m³odymi artystami zgotowa³a swym
wiernym s³uchaczom Orkiestra „Amadeus”
PR pod dyrekcj¹ Anny Mróz (córki Agnieszki
Duczmal). W ramie dwóch symfonii (III i II)
12-letniego(!) Mendelssohna znalaz³y siê:
Koncert na harfê nr 6 Händla, taneczna
kompozycja koncertowa „Umieraj¹cy ³abêdŸ”
Camille`a Saint-Saënsa i Koncert fagotowy
Rossiniego. Ich ciekawe interpretacje przed-
stawili: Julia £opuszyñska, 14-letnia harfist-
ka warszawska, laureatka wielu ju¿ konkur-
sów, Irmina Kopaczyñska, niedawna absol-
wentka poznañskiej Ogólnokszta³c¹cej Szko-
³y Baletowej, która w sezonie 2009/2010
tañczyæ bêdzie w M³odzie¿owym Balecie Zu-
rychu oraz Arkadiusz Adamczyk, 30-letni ka-
towiczanin, który po studiach w Warszawie i
Londynie, jest na próbnym kontrakcie I fago-
cisty orkiestry w Bournemouth w Anglii.

Doœæ nieoczekiwanie (28. IV) zjawi³a siê,
po raz pierwszy w Poznaniu, krakowska
Orkiestra Akademii Beethovenowskiej, z³o¿o-
na z niedawnych absolwentów i studentów
europejskich szkó³ muzycznych. Powsta³a w
2003 r., wspó³pracuje z wieloma wybitnymi
artystami, wystêpuje w kraju i za granic¹. Do
nas trafi³a z programem pod przyci¹gaj¹cym
has³em „¯¹dze”. Taki tytu³ bowiem nosi Sui-
ta na fortepian i orkiestrê Janusza Bieleckie-
go, znanego krakowskiego maklera, który
dwa lata temu - poczuwszy wolê Bo¿¹ - posta-
nowi³ urozmaicaæ sobie ¿ywot komponowa-
niem. Przed rokiem, razem z pianist¹ i aran-
¿erem Ireneuszem Boczkiem, stworzy³ rze-
czon¹ suitê dziewiêciu melodyjek, z któr¹ ob-
je¿d¿aj¹ Polskê, obwieszonymi reklamami
autobusami. Na szczêœcie autentycznie
œwietna orkiestra, pe³na m³odzieñczego ¿aru
i zapa³u do prawdziwej muzyki, pozwoli³a
szybko zapomnieæ o zdarzeniu z I czêœci wie-
czoru. Po przerwie - w du¿ym napiêciu i z sa-
tysfakcj¹ - mo¿na by³o pos³uchaæ „Pi¹tej”
Piotra Czajkowskiego pod batut¹ Micha³a Ne-
sterowicza i pod jej wra¿eniem opuœciæ aulê. 

• „Czy Europa jest kobiet¹ ?” - taki tytu³ mia³
(29. IV) Koncert Marsza³kowski z okazji 5.
rocznicy wst¹pienia Polski do Unii Europej-
skiej. Wyst¹pi³ Chór Akademicki UAM pod dy-
rekcj¹ Jacka Sykulskiego, m.in. z „Od¹ do ra-
doœci”, czyli z fina³em IX Symfonii Beethove-
na, hymnem UE oraz soliœci: wokalistka jaz-
zowa Ewa Bem, pianistka Ma³gorzata Sajna i
flecistka Ewa Murawska. 

• Dzieñ g³ównych uroczystoœci 90-lecia Uni-
wersytetu (7. V), zakoñczy³ siê urodzinowym
koncertem Filharmonii Poznañskiej. Odpo-
wiednio dobrany program i wykonawcy piêk-
nie komponowali siê z dostojeñstwem chwili.
„Gaude Mater Polonia”, œredniowieczna
pieœñ polskiego rycerstwa, od dawna towa-

rzyszy m.in. œwiêtom uczelnianym. Nie zabra-
k³o jej te¿ tym razem. Zaœpiewa³y „Poznañ-
skie S³owiki” z orkiestr¹ filharmoników pod
dyrekcj¹ prof. Stefana Stuligrosza, doktora
honorowego UAM. Po nim batutê przej¹³ Je-
rzy Salwarowski, by zadyrygowaæ: „Uwertur¹
akademick¹” Brahmsa i Fantazj¹ Polsk¹ I. J.
Paderewskiego, tak¿e doktora honoris causa
naszego Uniwersytetu. Partiê solow¹ wyko-
na³ m³ody poznañski pianista Piotr ¯ukowski.
Po przerwie zabrzmia³o Adagietto z opery
„Raj utracony” Krzysztofa Pendereckiego, ko-
lejnego doktora honorowego UAM. Zwieñcze-
niem wieczoru zaœ by³ fina³ IX Symfonii Bee-
thovena. Na estradzie - za filharmonikami -
stanê³y a¿ trzy chóry: Akademicki UAM, przy-
gotowany przez Jacka Sykulskiego, Kameral-
ny UAM Krzysztofa Szydzisza i Uniwersytetu
Medycznego pod dyrekcj¹ Przemys³awa Pa³ki
oraz kwartet m³odych solistów - Marzena Mi-
cha³owska, Wioletta Hebrowska, Rados³aw
Rydlewski i Patryk Rymanowski. Dyrygent
Salwarowski temu ogromnemu aparatowi wy-
konawczemu momentami narzuci³ tempo,
które w du¿ym stopniu, niestety, Ÿle zawa¿y-
³o na muzycznym obrazie s³ynnej „Ody do ra-
doœci”. 

• Okolicznoœciowy i zgo³a niecodzienny cha-
rakter mia³ te¿ 395. Koncert Poznañski (9. V)
w Dniu Unii Europejskiej. Zaproszona przez
dyrekcjê Filharmonii, Orkiestra Reprezenta-
cyjna Si³ Powietrznych, pod batut¹ mjr. Paw-
³a Joksa, zagra³a hymny kilkunastu pañstw
naszego kontynentu. Najpierw szeœciu za³o-
¿ycieli UE: Belgii, Francji, Holandii, Luksem-
burga, Niemiec i W³och. 

• Czêsty goœæ naszej Filharmonii, krakowia-
nin Daniel Stabrawa, od ponad 20 lat kon-
certmistrz Filharmoników Berliñskich, wyst¹-
pi³ tym razem jako dyrygent i to od razu
dwóch programów. Pierwszy (15. V), z³o¿ony
g³ównie ze znanych przebojów estradowych,
zacz¹³ Uwertur¹ Mozarta do „Wesela Figara”,
po czym zaakompaniowa³ bardzo utalentowa-
nemu pianiœcie niemieckiemu. 39-letni dziœ
Markus Groh, triumfator Konkursu im. Królo-
wej El¿biety w Brukseli w 1995 r., po raz dru-
gi graj¹cy u nas, na pewno fascynuje techni-
k¹ i szalonym tempem. Czy tak¿e kreacj¹ mu-
zyki? Jej œlady odczuwaliœmy jedynie w Andan-
te s³ynnego I Koncertu Feliksa Mendelssoh-
na-Bartholdy'ego i w dodanej na bis miniatu-
rze Liszta. Filharmonicy pod batuta D. Stabra-
wy zagrali jeszcze „Intradê” Piotra Mossa,
polskiego kompozytora, ucznia m.in. Nadii
Boulanger. Utwór, który powsta³ w 1993 r.
oraz ¿yczliw¹ reakcjê poznañskich meloma-
nów wys³ucha³ tak¿e twórca. Na koniec wie-
czoru zaœ zabrzmia³a jedna z najczêœciej wy-
konywanych symfonii Haydna (szkoda, ¿e tak
rzadko w auli UAM) - nr 88 w tonacji G-dur. 

A u l a  k o n c e r t o w a



• Wspó³czesna muzyka polska tworzy³a
program I czêœci kolejnego (17. V) Koncertu
Orkiestry Kameralnej PR „Amadeus” pod dy-
rekcj¹ Agnieszki Duczmal: Aria i perpetuum
mobile Jana Krenza, Lamentoso na obój Jo-
anny Wnuk-Nazarowej z solist¹ Mariuszem
Pêdzia³kiem oraz „Nike hesitante” na tenor
Piotra Mossa z parti¹ solow¹ Piotra Kusiewi-
cza. P. Moss, podobnie jak na wieczorze fil-
harmoników, a tak¿e J. Wnuk-Nazarowa -
obecni byli na sali. Po przerwie Agnieszka
Duczmal siêgnê³a do ¿elaznego repertuaru
zespo³u, wykonuj¹c s³ynn¹ Serenadê G-dur
Mieczys³awa Kar³owicza, a na bis doda³a mi-
niaturkê Brittena.

• Dwa, bardzo rzadko grywane, Koncerty for-
tepianowe (drugi i trzeci) Piotra Czajkowskie-
go zabrzmia³y (22. V) z naszej estrady w wy-
konaniu brytyjskiego wirtuoza Stephena Ho-
ugha i orkiestry filharmonicznej pod batut¹
Daniela Stabrawy, znacznie poszerzaj¹c wie-
dzê wielu melomanów o twórczoœci autora
popularnego I Koncertu. Œwietny pianista po-
pisa³ siê nadto dwoma polskimi bisami: Nok-
turnem Paderewskiego i Walcem cis-moll
Chopina. W klamrze Czajkowskiego znalaz³a
siê jeszcze Symfonia C-dur Mozarta. 

• Po raz pierwszy (29. V) w Poznaniu mieli-
œmy okazjê us³yszeæ Koncert podwójny na
skrzypce, altówkê i orkiestrê Benjamina
Brittena. Podziwiaj¹c studenckie dzie³o 19-
letniego kompozytora, raczyliœmy siê te¿
piêknym jego wykonaniem przez poznañ-
skich wiolinistów: prof. Bartosza Bry³ê i je-
go syna Micha³a. Program rozpoczê³a ostat-
nia, 104. Symfonia Haydna, a zamknê³a
Uwertura Czajkowskiego „Rok 1812” z pe³-
nym arsena³em dodatkowych dŸwiêków: kil-
kuosobowych grup instrumentów dêtych na
balkonach, czterech dzwonów i dwóch ar-
matek, obs³ugiwanych przez ¿o³nierzy w
mundurach Ksiêstwa Warszawskiego i
strzelców Bractwa Kurkowego. Takiej muzy-
ki - z dymem i zapachem prochu - jeszcze w
auli nie by³o. Filharmoników wsparli muzycy
Reprezentacyjnej Orkiestry Si³ Powietrz-
nych. Dyrygowa³ Marek Pijarowski. Komen-
towa³ Adam Banaszak.

• Równie¿ po raz pierwszy (30. V) spotkaliœmy
siê z Europejsk¹ Orkiestr¹ Lekarzy. Wyst¹pi³a
z wieloma solistami i Chórem Uniwersytetu
Medycznego w Poznaniu. Dyrygowa³ Ruben Si-
lva, urodzony w Boliwii, który od kilku lat dzia-
³a tak¿e w Polsce, wspó³pracuj¹c z teatrami
muzycznymi i filharmoniami. W programie by³y
utwory: Wagnera, Chopina i Beethovena. Kon-
cert mia³ charakter charytatywny. 

• 31 czerwca Filharmonia urz¹dzi³a kolejny
koncert rodzinny pt. „Klasycy na weso³o”.
Poprzedzi³a go (z powodu deszczu - w hallu
auli) parada M³odzie¿owej Orkiestry Dêtej z
Sierakowa, a potem publicznoœæ kilku gene-
racji wiekowych znakomicie bawi³a z estrady
s³ynna Grupa MoCarta, kwartet wybitnie uta-
lentowanych wiolinistów. (rp)

Pierwsze Spotkanie M³odych Lingwistów
(Young Linguists' Meeting in Poznañ, w
skrócie: YLMP) za nami. Ponad 80 refera-
tów, przygotowanych przez studentów i
doktorantów z 18 krajów wyjaœnia³o
m.in., kto mówi po cymbryjsku, czym
urzek³ wyborców Barack Obama, jakich
œrodków stylistycznych nie rozumiej¹
osoby ze schizofreni¹ (ironii) oraz w jaki
sposób rozmawiaæ z Norwegami (w ¿ad-
nym wypadku nie przerywaæ im, gdy
mówi¹). 

Celem nadrzêdnym zakoñczonej sukce-
sem konferencji pod dodatkowym tytu³em
„Lingwistyka: osobna czy zintegrowana
dziedzina nauki? Najnowsze trendy w bada-
niach lingwistycznych” („Linguistics: a se-
parate branch or an integrated field of
science? Recent trends in linguistic rese-
arch”) by³o podkreœlenie jej interdyscypli-
narnego charakteru.

- Organizujemy wiele konferencji miêdzy-
narodowych, ale po raz pierwszy w tych ³a-
wach nie zasiadaj¹ biolodzy ani biotechno-
lodzy - prodziekan ds. studentów stacjonar-
nych Wydzia³u Biologii, prof. UAM dr hab.
Rafa³ Mól, powita³ uczestników w imieniu
dziekana, prof. Bogdana Jackowskiego,
który goœcinnie udostêpni³ sale do potrzeb
YLMP. Honorowy patronat nad imprez¹ ob-
jêli prezydent Poznania Ryszard Grobelny i
prorektor ds. studenckich UAM, prof. Zbi-
gniew Pilarczyk.

Obok studentów specjalne wyk³ady ple-
narne wyg³osi³y autorytety wspó³czesnej
lingwistyki: prof. Kenneth Hugdahl z Uni-
wersytetu w Bergen, prof. Miriam Meye-
rhoff z Uniwersytetu w Edynburgu, prof. Pa-
trick Hanks z Uniwersytetu im. Masaryka w
Brnie oraz dr Alexander Rapp z Kliniki Psy-
chiatrii i Psychoterapii Uniwersytetu w Tue-
bingen. Spikerzy plenarni poprowadzili rów-
nie¿ dla zainteresowanych warsztaty: - By-
³am na warsztacie u prof. Hanksa, dosyæ
ciekawe zajêcia - twierdzi jedna z uczestni-
czek konferencji Agnieszka A. Bukowska,
studentka anglistyki. - Najwiêksze wra¿enie
zrobi³y jednak na mnie referaty w bloku le-
ksykograficznym, a szczególnie miniwyk³ad
o s³owniku prawa Weroniki Szymañskiej.
Nazwami bloków, ³acz¹cych referaty o
podobnej tematyce, sta³y siê sparafrazo-
wane tytu³y filmów („Lex Side Story”, „Lord
of the EFLs”, „Gone with the Context”). -
Najsilniej reprezentowana by³a grupa so-
cjolingwistów i neurolingwistów - ocenia
prof. Katarzyna Dziubalska-Ko³aczyk z In-
stytutu Filologii Angielskiej. - Wiele by³o re-
feratów na bardzo dobrym poziomie, ale
jak na ka¿dej konferencji zdarza³y siê te¿
s³absze. By³am natomiast podczas wyst¹-

pieñ moich podopiecznych i jestem z wszy-
stkich bardzo zadowolona - zaznacza. 

Nie by³oby YLMP, gdyby nie jeden cz³o-
wiek, student anglistyki £ukasz Paku³a. £u-
kasz to typ zabieganego aktywisty-organi-
zatora, z którym umówienie siê graniczy z
cudem. To on wpad³ na pomys³ przygoto-
wania konferencji i zarazi³ nim kolejne oso-
by: - Przygotowania do spotkania zaczê³y
siê tak naprawdê kilka miesiêcy temu. Na
szczêœcie mog³em liczyæ na pomoc znajo-
mych, zw³aszcza Doroty Jaworskiej, Gosi
Trojan i £ukasza Kozanowskiego. Szacowa-
liœmy, i tak mówili nam organizatorzy in-
nych studenckich imprez naukowych, ¿e
50 osób bêdzie sukcesem. Tymczasem
nadesz³o ponad cztery razy wiêcej zg³oszeñ
i referaty musieliœmy prezentowaæ równole-
gle - wyjaœnia £ukasz. 

- Liczba uczestników robi wra¿enie- dwu-
stu osób z 18 krajów mog³oby tej konferen-
cji wielu doœwiadczonych organizatorów po-
zazdroœciæ. Prawdziwym sukcesem jest
równie¿ to, ¿e w charakterze mówców ple-
narnych na konferencji studenckiej wyst¹-
pili lingwiœci o naprawdê œwiatowym presti-
¿u - potwierdza s³owa £ukasza prof. Dziu-
balska-Ko³aczyk. - Wydaje siê, ¿e m³odzi lu-
dzie na sesji naukowej, organizowanej
przez rówieœników czy trochê starszych ko-
legów, maj¹ wiêcej odwagi, by braæ udzia³
w dyskusji. Na pewno oœmiela ich kameral-
na atmosfera, ³atwiej te¿ oceniaæ krytycz-
nie studenta ni¿ profesora - analizuje pani
profesor. Rzeczywiœcie, dwudziestominuto-
we referaty bywa³y czasem wstêpem do
burzliwej dyskusji, a niekiedy szans¹ na
podpowiedŸ, np. jak ulepszyæ stronê tech-
niczn¹ prowadzonych badañ.

- Podoba mi siê interdyscyplinarny cha-
rakter spotkania - uwa¿a Hagen Pitsch z
Uniwersytetu w Lipsku. - Liczê na podtrzy-
manie niektórych kontaktów. Przede wszy-
stkim muszê jednak wspomnieæ o œwietnej
organizacji, doskonale przygotowanym pro-
gramie, oznakowaniach, mapach. Pozna-
niacy pomyœleli o wszystkim, ³¹cznie z im-
prezê integracyjn¹ w sobotni wieczór -
œmieje siê m³ody naukowiec. Równie¿ inni
uczestnicy zgodnie podkreœlali, jak mocn¹
stron¹ imprezy jest jej dobra organizacja. -
Choæ referaty odbywa³y siê równoczeœnie w
trzech salach, dziêki dobrej synchronizacji
(20 min. odczytu, 10 min. na dyskusjê: wo-
lontariusze na specjalnie przygotowanych
kartkach dyskretnie pokazywali mówcom,
ile czasu im pozosta³o) s³uchacze mogli
zmieniaæ sale nie tylko pod koniec bloków
tematycznych, ale równie¿ pomiêdzy po-
szczególnymi wypowiedziami - podziwia
Agnieszka A. Bukowska. 

Ewa Woziñska

Nie przerywaj Norwegowi
M³odzi lingwiœci rozumiej¹ siê dobrze 
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Tydzieñ dla Komedy
W 40. rocznicê œmierci Krzysztofa Komedy Poznañ urz¹dzi³ ty-

godniowy, multimedialny festiwal twórczoœci kompozytora i
pianisty jazzowego. Filharmonia poœwiêci³a mu a¿ dwa wie-

czory (23. i 24. IV). Jak wspomina w zeszycie programowym prof. Ma-
rek Hendrykowski, autor w³aœnie wydanej ksi¹¿ki o Komedzie, Krzy-
sztof Trzciñski (tak siê nazywa³) by³ od najwczeœniejszych lat zagorza-
³ym melomanem i tym samym sta³ym bywalcem Auli Uniwersyteckiej.
W 1950 r. przyjêty zosta³ w niej jako student medycyny, a w 1955 r.

otrzyma³ absolutorium, by wkrótce powiêkszyæ grono m³odych laryn-
gologów. Sukcesów lekarskich nie znamy, natomiast wiadomo, i¿ pia-
nista Trzciñski by³ filarem w orkiestrze Jerzego Grzewiñskiego, która
13 maja 1956 r. triumfowa³a w auli UAM, jako laureatka I nagrody w
konkursie zespo³ów rozrywkowych. W³aœnie ten fakt uwa¿a siê za mu-
zyczny debiut Komedy. Po nim posypa³y siê, niczym z rogu obfitoœci,
dokonania artystyczne solisty i cz³onka ró¿nych grup jazzmanów. Za-
cz¹³ te¿ z powodzeniem komponowaæ muzykê do filmów. (rp)

Dwaj rektorzy z drewnian¹ szaf¹
T³um goœci zgromadzi³ siê w Collegium Ma-
ius na nietypowej uroczystoœci. Po raz
pierwszy patronem sali wyk³adowej Wydzia-
³u Filologii Polskiej i Klasycznej nie zosta³
bowiem naukowiec, a muzyk, Krzysztof Ko-
meda-Trzciñski. Uroczystoœæ, której hono-
rowym goœciem by³a siostra artysty, Irena
Or³owska, stanowi³a czêœæ obchodów 40.
rocznicy œmierci poznañskiego jazzmana.

Wybitny artysta zapisa³ siê w pamiêci po-
tomnych zw³aszcza jako kompozytor muzyki
filmowej. Do jego najs³ynniejszych dokonañ
nale¿¹ aran¿acje do „Dziecka Rosemary” Po-
lañskiego czy „Niewinnych czarodziejów”
Wajdy. Znacznie mniej osób pamiêta, ¿e Ko-
meda to absolwent Wydzia³u Lekarskiego
Akademii Medycznej i w latach 1950-1956
uczêszcza³ na zajêcia w³aœnie do Collegium
Maius, budynku, z którego obecnie wspólnie
korzystaj¹ UAM i UM.

- Jako osoba trochê muzykuj¹ca z przyjem-
noœci¹ dokonujê pierwszego ods³oniêcia ta-
blicy pami¹tkowej w swojej rektorskiej karie-
rze - powiedzia³ prof. Bronis³aw Marciniak,
œci¹gaj¹c materia³ z wykonanej w drewnie p³a-
skorzeŸby, przedstawiaj¹cej niesion¹ przez
dwóch mê¿czyzn szafê (oczywiœcie, nawi¹za-
nie do etiudy Polañskiego „Dwaj ludzie z sza-
f¹”, pierwszego filmu, do którego muzykê na-
pisa³ Krzysztof Komeda). - Mam nadziejê, ¿e
ta chwila bêdzie szczególnym symbolem uda-
nej wspó³pracy pomiêdzy Uniwersytetem im.
A. Mickiewicza i Uniwersytetem Medycznym -
doda³ rektor, zwracaj¹c siê w stronê prorekto-
ra ds. Nauki i Wspó³pracy z Zagranic¹ UM,
prof. Zenona J. Kokota. Z okazji uroczystoœci
prof. Witold Szyfter, wybitny poznañski laryn-
golog (tê specjalizacjê ukoñczy³ równie¿ arty-
sta) zaprezentowa³ zebranej publicznoœci...
kopiê dokumentacji wszystkich operacji, wy-
konanych przez muzyka w poznañskiej klini-
ce: - Siêga³em po akta dr¿¹c¹ rêk¹, nie wie-
dz¹c, jak siê zachowaæ, jeœli oka¿e siê, ¿e
Krzysztof Trzciñski zamiast pracowaæ, zwy-
czajnie siê obija³. Na szczêœcie moje obawy
okaza³y siê p³onne. W okresie od 2 stycznia
1956 r. do 22 wrzeœnia 1957 r. Komeda

przeprowadzi³ ponad 40 operacji, zaczynaj¹c
od usuniêcia migda³ków. Prof. Szyfter wrêczy³
tê kopiê w³adzom UAM. Na zgromadzonych
t³umnie goœci, wœród których obok w³adz
uczelni, znaleŸli siê wybitni muzycy Urszula
Dudziak, Tomasz Stañko, Leszek Mo¿d¿er i
Krzesimir Dêbski oraz poznañscy lekarze,
czeka³a jeszcze niespodzianka. W ozdobionej
plakatami polskiej szko³y filmowej przytulnej
Sali im. Krzysztofa Komedy zaprezentowano
wczeœniej nieznany w Polsce, archiwalny
skandynawski film, w którym artysta opowia-
da³ m.in. o tym, w jaki sposób tworzy muzykê. 

Sala nr 321 s³u¿yæ bêdzie studentom po-
znañskiego filmoznawstwa. - Nasz kierunek
istnieje na uczelni od kilkunastu lat, dlatego
trudno by³oby wskazaæ stosownego patrona
wœród naukowców - prof. Marek Hendrykow-
ski, kierownik Zak³adu Filmu i Telewizji jest
pomys³odawc¹ wyboru patrona. - Postaæ
Krzysztofa Komedy zwi¹zana jest i z filmem
jako sztuk¹, z Poznaniem, wreszcie z samym
budynkiem. Czujê równie¿ ogromn¹ radoœæ,
bo w ten sposób mo¿emy edukowaæ m³odych
ludzi, którzy dziœ czêsto nie wiedz¹ ju¿, ¿e by³
ktoœ taki jak on - doda³. Przy zdobywaniu in-
formacji z pewnoœci¹ pomo¿e te¿ w³aœnie wy-
dana ksi¹¿ka autorstwa prof. Hendrykow-
skiego, zatytu³owana po prostu ”Komeda”.

Wybór patrona podoba siê równie¿ prof.
dr. hab. Józefowi Tomaszowi Pokrzywniako-
wi, dziekanowi WFPiK. - Rada Wydzia³u jed-
nomyœlnie przyjê³a inicjatywê prof. Hendry-
kowskiego. Chcieliœmy, aby Komedê upa-
miêtnia³o coœ wyj¹tkowego i tak¹ oryginaln¹
formê plastyczn¹ zaprojektowa³ Jacek Wil-
czak - cieszy siê dziekan. - Chcemy, by tabli-
ce pami¹tkowe pokazywa³y te¿ „ludzk¹
twarz” naszych naukowców, by studenci wi-
dzieli, ¿e to byli ludzie z pasjami, podobnymi
do ich w³asnych. Dla przyk³adu na tablicy
upamiêtniaj¹cej prof. Romana Pollaka poja-
wi siê informacja, ¿e by³ on wspó³za³o¿ycie-
lem klubu pi³karskiego „Cracovia” - wyja-
œnia. Nazwiskiem Komedy zostanie nazwany
równie¿ pasa¿, w którym mieœci siê sala wy-
k³adowa filmoznawstwa. - Ogromnie podoba
mi siê ta gra s³ów i wykorzystanie jego zna-
czenia jako przejœcia w muzyce - chwali po-
mys³ inny jazzman, Tomasz Stañko. - Mia³em
przyjemnoœæ wspó³pracowaæ z Krzysztofem.
Dziœ pozna³em jego trochê inn¹ twarz, jako
lekarza. Choæ i w muzyce Komeda nie odci-
na³ siê od medycyny, o czym œwiadczy tytu³
p³yty „Astigmatic”. 

Dla wielu goœci uroczystoœæ ods³oniêcia
by³a tak¿e okazj¹, by zobaczyæ, jak piêknieje
Collegium Maius. Ewa Woziñska

NASZ UNIWERSYTET KULTURA

c z e r w i e c  2 0 0 9  |  ¯ Y C I E  U N I W E R S Y T E C K I E  |  2 3

FO
T.

 M
A

CI
EJ

 M
ÊC

ZY
Ñ

SK
I



Studiowanie nie sprzyja roz-
wojowi fizycznemu. D³ugie
noce spêdzone w towarzy-
stwie kawy, ksi¹¿ek i nie-
dawno skserowanych nota-
tek, sporadycznie przerywa-
ne wypadami do pubu, nie
s³u¿¹ kondycji. Zbli¿aj¹ca
siê sesja egzaminacyjna
jest pod tym wzglêdem naj-
trudniejszym okresem. Jed-
nak uczelnia myœli nie tylko
o rozwoju intelektualnym
swoich podopiecznych i w
tym celu organizuje ka¿de-
go roku Dzieñ Sportu. 

Dla niektórych studentów
to po prostu dzieñ wolny od
zajêæ, jednak wielu bierze
udzia³ w organizowanych
wówczas zawodach. Chêtni
mogli spróbowaæ si³ miêdzy
innymi w: ergometrze wio-
œlarskim, biegu, judo, kolar-
stwie górskim, koszykówce,
pi³ce no¿nej, pi³ce siatkowej,
tenisie sto³owym czy wyciska-
niu sztangi le¿¹c. Szczególny
charakter mia³y, trwaj¹ce ju¿
od ponad 20 lat, rozgrywki w

ramach Turnieju Pracowni-
ków w pi³ce siatkowej. Do
walki stanê³y reprezentacje
Wydzia³u Nauk Spo³ecznych,
Wydzia³u Neofilologii, Wydzia-
³y Chemii, Wydzia³u Nauk Ge-
ograficznych i Geologicznych i
po raz pierwszy sformowana
reprezentacja Wydzia³u Nauk
Politycznych i Dziennikar-
stwa. Zmagania pracowni-
ków zakoñczy³y siê zwyciê-
stwem chemików, którzy wy-
przedzili Wydzia³ Nauk Spo-
³ecznych. Uroczysty charakter
mia³ równie¿ mecz pi³ki no¿-
nej pomiêdzy zespo³em
Or³ów Rektora i VIP-ami
2009. Spotkanie poprzedzi³o
uroczyste przekazanie funkcji
prezesa dru¿yny UAM przez
prof. Stanis³awa Lorenca no-
wemu rektorowi prof. Broni-
s³awowi Marciniakowi. W dru-
¿ynie goœci wyst¹pili miêdzy
innymi znani z pi³karskich bo-
isk: Andrzej Juskowiak i Ja-
cek Dembiñski. Ich obecnoœæ
zadecydowa³a o zwyciêstwie,
choæ trzeba dodaæ, ¿e ró¿ni-
c¹ zaledwie jednej bramki. 

NASZ UNIWERSYTET DLA TÊ¯YZNY
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Majowy weekend nie dla wszystkich
oznacza³ wypoczynek. W tym bo-
wiem czasie na parkietach Politech-

niki Poznañskiej odbywa³ siê fina³owy turniej
XXV Mistrzostw Polski Szkó³ Wy¿szych w pi³ce
siatkowej mê¿czyzn. W imprezie wziê³y udzia³
utytu³owane zespo³y i - co najwa¿niejsze -
przyjecha³y one w najsilniejszych sk³adach, co
by³o mo¿liwe dziêki zakoñczeniu sezonu roz-
grywek. Widzowie mogli podziwiaæ zawodni-
ków miêdzy innymi: Uniwersytetu Szczeciñ-
skiego, AGH z Krakowa, Uniwersytetu War-
miñsko-Mazurskiego z Olsztyna, AWF Katowi-
ce, PWSZ w Nysie, WSPiA z Poznania, Poli-
techniki Warszawskiej. Pi¹ta lokata w II lidze
zespo³u KS AZS UAM oraz I ligowe aspiracje
zawodników i trenera pozwala³y wiele obiecy-
waæ sobie po tych rozgrywkach. Równie¿ tym
razem akademicy z Poznania nie zawiedli gro-
na sympatyków. W pierwszym spotkaniu prze-
ciwko zespo³owi Politechniki Radom, nasi za-
wodnicy wydawali siê byæ nieco stremowani.
Pope³niali b³êdy w podstawowych elementach

siatkarskiego rzemios³a, nie potrafili odpo-
wiedzieæ na ataki rywala. Szczególnie du¿o
punktów tracili po zagrywce goœci, nie mogli
równie¿ znaleŸæ odpowiedniego sposobu na
wprowadzenie pi³ki do gry. W drugiej ods³onie
kapitan zespo³u i graj¹cy trener, Damian Li-
siecki, dokona³ kilku istotnych zmian, w tym
na pozycji rozgrywaj¹cego, skrzyd³owego i
przyjmuj¹cego, co zaowocowa³o skuteczniej-
sz¹ gr¹. Dwa kolejne sety wygra³ UAM, warto
zaznaczyæ, ¿e ostatni set zakoñczy³ siê rezul-
tatem 17:15, choæ wczeœniej przegrywaliœmy
6:10. Kolejne dwa mecze (przeciwko PWSZ
Racibórz oraz Politechnice Œl¹skiej Gliwice)
zakoñczy³y siê bezproblemowym zwyciê-
stwem UAM, zespó³ z Gliwic nie pojawi³ siê
nawet na parkiecie. Niezwykle emocjonuj¹cy
by³ z kolei pó³fina³, w którym podopieczni Da-
miana Lisieckiego zmierzyli siê z zespo³em
Uniwersytetu Szczeciñskiego. Po zaciêtym bo-
ju, w tie breaku zwyciê¿yli gospodarze 15:11.
W opinii wielu obserwatorów by³ to naciekaw-
szy mecz turnieju. Natomiast prawdziwy hor-

ror prze¿yli widzowie podczas fina³owego spo-
tkania z PWSZ w Nysie. Akademicy z UAM
musieli sprostaæ zawodnikom, których ³¹czna
wartoœæ na rynku transferowym przekracza³a
pó³ miliona z³otych. Zespó³ ten wystêpuje w I
lidze (tzw. Lidze B) pi³ki siatkowej. Po przegra-
nych pierwszych dwóch setach (do 21 i 20),
po raz kolejny trenersk¹ intuicj¹ wykaza³ siê
Damian Lisiecki, zmieniaj¹c ponad po³owê
sk³adu, co pozwoli³o pokonaæ przeciwników
25:17. Jednak ostatni set zawodnicy UAM
przegrali 41:43. W klasyfikacji szkó³ wy¿szych
zespó³ UAM zaj¹³ drugie miejsce, ustêpuj¹c
jedynie zespo³owi PWSZ Nysa. W klasyfikacji
uniwersytetów poprawi³ osi¹gniêcie z 2002
roku, kiedy siatkarze UAM pod kierunkiem To-
masza Zaj¹czkowskiego zajêli czwarte miej-
sce. Sukces w Mistrzostwach potrzebny by³
nie tylko uczelni, ale równie¿ miastu. Poznañ
nie jest gospodarzem I ligowych rozgrywek
siatkarskich, co stoi w sprzecznoœci ze spo-
rtowym obliczem miasta, które wynika z ha-
s³a „Poznañ stawia na sport”. 

Sportowy 
Uniwersytet

Najwiêkszy siatkarski sukces w historii UAM 

Poznañ stawia na sport



Pocz¹tek maja to czas, kiedy studenci z
niecierpliwoœci¹ czekaj¹ na Dzieñ Sportu.
Nie inaczej by³o w tym roku. Okres przed
imprez¹, w którym sportowe emocje s¹ naj-
wa¿niejsze, pe³en by³ przygotowañ. Wielu
zawodników i zawodniczek doskonali³o
swoj¹ formê na treningach, inni przygoto-
wywali siê emocjonalnie. Wszystko po to,
by podczas Dnia Sportu zaprezentowaæ siê
jak najlepiej.

Pierwszymi sportowcami, którzy pojawili siê
w hali, byli studenci, których pasj¹ s¹ sztuki
walki. Jaros³aw Mazur i Rados³aw Biskupski za-
prezentowali najwa¿niejsze chwyty samoobro-
ny oraz judo. O wysokim pokazu œwiadczy fakt,
i¿ Rados³aw Biskupski kilka dni wczeœniej zdo-
by³ br¹zowy medal w Akademickich Mistrzo-
stwach Polski w Zapasach w Stylu Klasycznym
w kategorii wagowej do 74 kilogramów.

Nastêpna rywalizacja mia³a na celu wy³onie-
nie najsilniejszego studenta w Kolegium Euro-
pejskim. Do walki o to miano i z³oty medal w
wyciskaniu sztangi le¿¹c stanê³o siedmiu za-

wodników. Ka¿dy ze studentów stara³ siê biæ
swoje dotychczasowe rekordy, ka¿dy chcia³ po-
dnieœæ jak najwiêcej. Ta sztuka uda³a siê De-
nysowi Matchukowi, który wyciskaj¹c 105 kg
wygra³. Na drugim stopniu podium stan¹³ Ra-
dos³aw Biskupski z wynikiem 85 kg, a trzecie
miejsce zaj¹³ Rados³aw Gaca, któremu uda³o
siê wycisn¹æ sztangê o wadze 75 kg. 

W tym samym czasie, na parkiecie hali,
rozgrywa³ siê mecz koszykarski, w którym
bra³a udzia³ reprezentacja studentów Kole-
gium Europejskiego oraz dru¿yna pracowni-
ków Kolegium. Wynik spotkania by³ spraw¹
drugorzêdn¹, chocia¿ nale¿y odnotowaæ, ¿e
graj¹ca ambitnie dru¿yna pracowników, w
której wyst¹pili: Pawe³ Arndt, Lech Go³yñski,
Jerzy Ma³kowiak, S³awomir Zakrzewicz oraz
Fryderyk Musielak, pokona³a studentów w
sk³adzie: Monika Czy¿, Ewelina Sroczyñska,
Ma³gorzata Basiñska, Marta Barciszewska,
£ukasz Skoniecki, Miko³aj P³achecki oraz Ja-
ros³aw D¹browski - 32:26.

Najbardziej oczekiwanym tego dnia wydarze-
niem by³ turniej w pi³ce no¿nej halowej. Wziê³y

w nim udzia³ 4 dru¿yny. Zawodnicy zawczasu
zadbali o dobr¹ promocjê tego wydarzenia. Je-
dni przyci¹gnêli kibiców specjalnie zaprojekto-
wanymi w akademiku koszulkami, inni zaœ ory-
ginaln¹ nazw¹ zespo³u. Wygrali „Zmêczeni Se-
zonem” - zawodnicy II roku komunikacji spo-
³ecznej. Drugie miejsce przypad³o dru¿ynie ab-
solwentów Kolegium Europejskiego, a na trze-
cim stopniu podium stanêli „Medioznawcy” - I
rok SUM komunikacji europejskiej. 

Po emocjach futbolowych rozpoczê³a siê
rywalizacja koszykarskich „trójek” na bardzo
wysokim poziomie. Najlepiej zaprezentowa³a
siê dru¿yna „Huk Spadaj¹cych Liœci” (w sk³a-
dzie: Mariusz Meler, £ukasz Skoniecki, Miko-
³aj P³achecki). Kolejne miejsca zajê³y zespo³y
pod nazw¹: „Byle do Pi¹tku” oraz „Laski”.

Dobre wra¿enia oraz emocje sprawiaj¹, ¿e
Dzieñ Sportu w Kolegium Europejskim jest im-
prez¹, któr¹ wspomina siê d³ugo. Cieszy to, ¿e
wiele osób potrafi potraktowaæ wówczas spo-
rtow¹ rywalizacjê z przymru¿eniem oka oraz
pokazaæ swoj¹ kondycjê fizyczn¹ z jak najlep-
szej strony. Marcin Bilicki
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Dominacja 
karate UAM 
w Wielkopolsce

Dzieñ Sportu w GnieŸnie 

W Poznaniu odby³y siê Aka-
demickie Mistrzostwa Wiel-
kopolski w Karate. Swoj¹ 
9-letni¹ dominacjê potwier-
dzi³a sekcja KU AZS Uni-
wersytetu im. Adama Mic-
kiewicza prowadzona przez
mgr. Krzysztofa Chmielnika.
W zawodach wystartowa³o
10 uczelni z Wielkopolski. 

I miejsce - UAM (zdoby³
713,5 pkt.), II miejsce - Poli-
technika Poznañska (zdoby-
³a tylko 557 pkt.) oraz III
miejsce - Uniwersytet Ekono-
miczny (z 377 punktami).
Ponad 100-punktowa ró¿ni-
ca pomiêdzy I i II miejscem
œwiadczy o dominacji karate-
ków z naszego uniwerku. 

Dla przypomnienia chcieli-
byœmy nadmieniæ, ¿e w wy-
¿ej wymienionym okresie
sekcja AZS UAM, w ka¿dych
Mistrzostwach Polski Szkó³
Wy¿szych stawa³a na podi-
um (2005/2006 Mistrzo-
stwo Polski, 2000/2002
oraz 2002/2004 wicemi-
strzostwo Polski, 2008 trze-
cie miejsce). FO

T.
 A

RC
H

IW
U

M
 C

EG



25-29 maja to piêciodniowe, akademickie
œwiêto odbywaj¹ce siê ju¿ po raz dwunasty
w ramach Poznañskiego Festiwalu Nauki i
Sztuki. Idea „Ucz siê od najlepszych” ua-
trakcyjnia i ró¿nicuje ofertê programow¹, a
tym samym kieruje j¹ do szerokiego grona
odbiorców - studentów, uczniów oraz wszy-
stkich mieszkañców zarówno Poznania, jak
i ca³ej Wielkopolski. 

Zgodnie z tradycj¹ Festiwal obejmie swym
patronatem Kolegium Rektorów Miasta Po-
znania, któremu przewodniczy JM Rektor Uni-
wersytetu im. Adama Mickiewicza w Pozna-
niu - prof. dr hab. Bronis³aw Marciniak, a ca-
³oœæ przedsiêwziêcia jest mo¿liwa do zreali-
zowania dziêki wsparciu finansowemu ze
strony Ministerstwo Nauki i Szkolnictwa Wy-
¿szego oraz Urzêdu Miasta Poznania.

Warto równie¿ dodaæ, ¿e w zwi¹zku z og³o-
szonym przez Uniê Europejsk¹ Europejskim
Rokiem Kreatywnoœci i Innowacji (2009) Fe-
stiwal zosta³ w³¹czony do listy polskich pro-
jektów objêtych patronatem ERKiI. 

Majow¹ edycjê Festiwalu Nauki i Sztuki
wspó³tworz¹ poznañskie pañstwowe uczel-
nie wy¿sze (Uniwersytet Ekonomiczny, Aka-
demia Muzyczna im. I. J. Paderewskiego,
Akademia Sztuk Piêknych, Akademia Wy-
chowania Fizycznego im. Eugeniusza Pia-
seckiego, Politechnika Poznañska, Uniwer-
sytet Medyczny, Uniwersytet Przyrodniczy,
Uniwersytet im. Adama Mickiewicza), Pol-
ska Akademia Nauk Oddzia³ w Poznaniu,
Poznañska Wy¿sza Szko³a Biznesu i Jêzy-
ków Obcych, Wy¿sza Szko³a Handlu i Us³ug
oraz instytucje, które przygotowa³y propozy-
cje spotkañ pokazowych i warsztatowych,

odbywaj¹cych siê w miejscach na sta³e wpi-
sanych w kulturaln¹ panoramê miasta Po-
znania, ale i realizuj¹cych w swojej codzien-
nej dzia³alnoœci zadania o charakterze edu-
kacyjnym - Archiwum Pañstwowe, Muzeum
Archeologiczne, Biblioteka Uniwersytecka,
Teatr Nowy im. Tadeusza £omnickiego w Po-
znaniu. Bardzo wa¿nym tegorocznym part-
nerem Festiwalu s¹ akademickie ko³a nau-
kowe, które przygotowa³y interesuj¹c¹ ofer-
tê wyk³adów, warsztatów, i prezentacji obej-
muj¹cych ponad 150 propozycji z ca³ego fe-
stiwalowego programu.

Do wziêcia udzia³u w festiwalowych prezen-
tacjach zapraszamy uczniów, studentów, ro-
dziców z dzieæmi, dziadków z wnukami, mie-
szkañców Wielkopolski, wszystkich, którzy
pragn¹ odkryæ intryguj¹ce zakamarki kopalni
intelektualnych diamentów - nauki i sztuki. 
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W GnieŸnie:
Dnia 27 maja, w Kolegium Europejskim w
GnieŸnie odby³ siê Festiwal Nauki i Sztuki.
Impreza by³a gnieŸnieñsk¹ edycj¹ XII Po-
znañskiego Festiwalu Nauki i Sztuki, pod-
czas którego zaprezentowane zosta³y (w
formie wyk³adów specjalistycznych, war-
sztatów, wystaw, pokazów, wycieczek i
koncertów) niemal wszystkie dziedziny na-
uki uprawiane na poznañskich uczelniach.
Kolegium Europejskie uczestniczy w tym
wa¿nym kulturalnym wydarzeniu od same-
go pocz¹tku swojego istnienia, przyci¹ga-
j¹c ka¿dorazowo t³umy zainteresowanych. 

Festiwal rozpocz¹³ siê o 09.30 uroczyst¹
inauguracj¹ dokonan¹ przez dyrektora nauko-
wego Kolegium prof. dr hab. Leszka Mrozewi-
cza, który przedstawi³ ramowy program, za-
praszaj¹c do uczestnictwa w poszczególnych
jego ods³onach. Wydarzenie w interesuj¹cy
sposób powi¹za³o œwiat nauki ze œwiatem
sztuki i szeroko pojêtej kultury. Prezentacja dr
hab. Grzegorza £ukomskiego i mgr Aurelii
Pawlickiej, po³¹czona z projekcj¹ filmu „Fa³-
szerze”, poruszy³a problem wspó³czesnych
form pokazywania historii najnowszej. Spore
zainteresowanie wzbudzi³a prezentacja prof.
dr hab. Stanis³awa Jakóbczyka, po³¹czona w
sposób niekonwencjonalny z teatralnym po-
kazem sztuki fechtunku. Szpada zosta³a
przedstawiona tutaj w charakterze elementu
tradycji europejskiej; Mówiono o pewnej spe-
cyficznej kulturze oraz pewnym etosie zwi¹za-
nym z umiejêtnoœci¹ w³adania broni¹ bia³¹. 

Kolejne wyst¹pienie dr hab. Grzegorza £u-
komskiego, przygotowane wraz ze studentami
Kolegium Europejskiego, mia³o na celu przybli-

¿enie publicznoœci wieloletnich tradycji nauko-
wych i intelektualnych, towarzysz¹cych formo-
waniu siê spo³ecznoœci akademickiej na tere-
nie Wielkopolski. Dodatkow¹ podró¿¹ w cza-
sie, zabieraj¹c¹ uczestników w niezwyk³y œwiat
polskiej karty pocztowej z lat 20 XX wieku, by³
wyk³ad dr hab. Krzysztofa Kurka, prezentuj¹cy
i objaœniaj¹cy wspó³czesn¹ tamtej epoce rze-
czywistoœæ, uchwycon¹ na widokówkach. Jak
siê okazuje, karta pocztowa jest cennym
Ÿród³em informacji na temat przekroju ówcze-
snego polskiego spo³eczeñstwa. Prof. dr hab.
Piotr Bering przybli¿y³ z kolei ma³o znane tajni-
ki œredniowiecznej sztuki teatralnej, omawia-
j¹c dramat liturgiczny jako jeden z elementów
konstytuuj¹cych historiê teatru. 

Wyk³ad i prezentacja prof. dr hab. Wo³ody-
mira Wasy³enki, pokaza³a w bardzo ciekawy
sposób, jak we wspó³czesnej sztuce przejawia
siê mitologia S³owian. Wyk³ad poœwiêcony
sposobom ukazywania œmierci w literaturze
wyg³osi³ dr Marek KaŸmierczak. Na podstawie
wybranych dzie³ literackich, wyjaœniony zosta³
fenomen personifikacji œmierci, dokonuj¹cej
siê poprzez relacje pomiêdzy ni¹, a g³ównymi
bohaterami. Prezentacja by³a istotnym przy-
czynkiem do dyskusji na temat niezwykle trud-
nego problemu zwi¹zanego z pytaniem o spo-
sób przedstawiania i mówienia o tematach
ostatecznych. Du¿e zainteresowanie wzbudzi-
³a tak¿e wystawa fotografii Isabell von Piotrow-
ski, pod tytu³em „Gniezno - zabytki sztuki sa-
kralnej”. Znana artystka, od wielu lat mieszka-
j¹ca we W³oszech, ukaza³a piêkno gnieŸnieñ-
skich zabytków, pokazuj¹c je z perspektywy
drobnych szczegó³ów, jak¿e czêsto umykaj¹-
cych uwadze przeciêtnego obserwatora. 

Wszystkie wyk³ady po³¹czone by³y z pre-
zentacjami multimedialnymi, w festiwalu

udzia³ wziêli zarówno studenci, jak te¿ pra-
cownicy nauki, uczniowie z klas akademic-
kich i mieszkañcy Gniezna.

„Zale¿a³o nam na pokazaniu kultury euro-
pejskiej jako palimpsestu ró¿nych wartoœci,
doœwiadczeñ, tradycji, buduj¹cych to¿samoœæ
nowoczesnej europy. Kolegium, organizuj¹c
gnieŸnieñsk¹ edycjê poznañskiego festiwalu,
zawsze próbuje pokazaæ t¹ osobliwoœæ, któr¹
charakteryzuje siê na co dzieñ jako jednostka
naukowo - dydaktyczna. Festiwal mia³ na celu
popularyzowanie nauki; W tym sensie, nau-
kowcy prezentuj¹cy swoje wyk³ady, starali siê
nie mówiæ o tym, o czym na co dzieñ wspomi-
naj¹ na zajêciach, a raczej o swoich w³asnych
pasjach” - mówi dr Marek KaŸmierczak, w kil-
ku s³owach staraj¹c siê podsumowaæ udane
przedsiêwziêcie. Piotr Pawlak

i w S³ubicach:
Spo³ecznoœæ Akademicka Collegium Poloni-
cum w S³ubicach równie¿ w³¹czy³a siê w prze-
bieg XII Festiwalu Nauki i Sztuki. Idea „Ucz siê
od najlepszych” uatrakcyjnia i ró¿nicuje ofertê
programow¹, a tym samym kieruje j¹ do sze-
rokiego grona odbiorców - studentów, uczniów
oraz wszystkich mieszkañców. W S³ubicach
zaproszono mieszkañców, miêdzy innymi na
wyk³ady: „Miasta podzielone w Europie” - dr.
Jaros³awa Jañczaka, Mikrobiologiczne procesy
beztlenowe. Znaczenie metanogenezy” - Miro-
s³awa Szulczyñskiego. O Procesie Boloñskim
w Unii Europejskiej mówi³a dr Agnieszka Bie-
lawska, zaœ o lingwistyczych œledztwach - Jan
Zgrzywa. Dr Krzysztof Wojciechowski przybli¿y³
archiwum ludzkich losów. Mo¿na te¿ by³o pod-
czas festiwalowych dni spotkaæ siê z redakcj¹
uczelnianego pisma. na

XII POZNAÑSKI FESTIWAL NAUKI I SZTUKI

Oswajanie wiedzy 

Alians nauki i sztuki 
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